



**ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຄັ້ງທີ 14  
(27 ມີນາ 2023)  
ບົດບັນທຶກກອງປະຊຸມ**

ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ຄັ້ງທີ 14 ໄດ້ຖືກຈັດຂຶ້ນ ໃນວັນທີ 27 ມີນາ 2023, ເວລາ 08:30 ທີ່ຫໍປະຊຸມແຫ່ງຊາດ, ພາຍໃຕ້ການເປັນປະທານ ຂອງ ທ່ານ ສອນໄຊ ສີພັນດອນ, ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ. ໃນນີ້ ໄດ້ມີການເຂົ້າຮ່ວມຂອງຄະນະຊີ້ນຳກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ນຳໂດຍ ທ່ານ ມະໄລທອງ ກົມມະສິດ (ລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ), ແລະ ທ່ານ ອຸເດດ ສຸວັນນະວົງ (ປະທານສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ), ມີຜູ້ຕາງໜ້າຈາກຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງຂອງພາກລັດ, ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ, ສະພາການຄ້າຕ່າງປະເທດ ປະຈຳ ສປປ ລາວ, ທຸຕານຸທູດ, ຜູ້ຕາງໜ້າຈາກ ຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນປະຈຳລາວ, ບັນດາຜູ້ຕາງໜ້າຈາກ ສະມາຄົມ, ກຸ່ມ ແລະ ຫົວໜ່ວຍທຸລະກິດຕ່າງໆ, ກອງເລຂາ ແລະ ຈຸດປະສານງານພາກລັດຂອງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ແລະ ບັນດາສຳນັກຂ່າວຕ່າງໆ ເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 435 ຄົນ. ກອງປະຊຸມໄດ້ຖືກແບ່ງອອກເປັນ 8 ວາລະ, ດັ່ງລຸ່ມນີ້:

**ວາລະທີ 1 : ກ່າວຕ້ອນຮັບຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ**

ທ່ານ ວັນທອງ ສິດທິກຸນ, ຮອງປະທານ ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ, ໃນນາມຄະນະກະກຽມກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໄດ້ຂຶ້ນກ່າວຕ້ອນຮັບທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ແລະ ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ ແລະ ກ່າວເຖິງຈຸດປະສົງຫຼັກຂອງການຈັດກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ກໍຄືການທົບທວນຄືນ ຜົນໄດ້ຮັບຈາກຂະບວນການປຶກສາຫາລື ລະຫວ່າງພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ພາຍຫຼັງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ຄັ້ງທີ 13, ເພື່ອຮັບຟັງການຊີ້ແຈງ, ອະທິບາຍ ແລະ ໃຫ້ຂໍ້ມູນເພີ່ມເຕີມຈາກຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງຂອງພາກລັດ, ແລະ ເພື່ອຮັບຟັງການລາຍງານກ່ຽວກັບສະພາບການດຳເນີນທຸລະກິດໃນ ສປປ ລາວ ໃນມຸມມອງຂອງຜູ້ປະກອບການພາຍໃນ, ຜູ້ປະກອບການຕ່າງປະເທດ ແລະ ຜູ້ຊ່ຽວຊານດ້ານເສດຖະສາດ. ທ່ານ ວັນທອງ ສິດທິກຸນ ໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນເຖິງກົນໄກການເຮັດວຽກຂອງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ທີ່ ທຸກໆຂໍ້ສະເໜີທີ່ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ ລ້ວນແຕ່ເປັນຂໍ້ສະເໜີທີ່ຜ່ານການຄັດຈ້ອນຈາກໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລືພາກທຸລະກິດຂະແໜງການຕ່າງໆ ວ່າເປັນຂໍ້ສະເໜີລວມ ທີ່ເປັນບຸລິມະສິດຂອງຂະແໜງການ ແລະ ບໍ່ແມ່ນຂໍ້ສະເໜີຂອງບໍລິສັດໃດໜຶ່ງ. ຈາກນັ້ນ ບັນດາຂໍ້ສະເໜີຕ່າງໆ ແມ່ນຖືກນຳມາປຶກສາຫາລືກັບຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງຂອງພາກລັດ ເພື່ອຊອກຫາທິດທາງໃນການປັບປຸງ ແລະ ແກ້ໄຂ ຮ່ວມກັນ ເພື່ອສ້າງຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່ການເລີ່ມຕົ້ນ ແລະ ດຳເນີນທຸລະກິດ, ການເຂົ້າເຖິງແຫຼ່ງທຶນ, ການອຳນວຍຄວາມສະດວກທາງດ້ານການຄ້າ ແລະ ການລົງທຶນ, ການເສີມສ້າງນະວັດຕະກຳ, ແລະ ອື່ນໆ.

**ວາລະທີ 2: ກ່າວເປີດກອງປະຊຸມ**

ທ່ານ ສອນໄຊ ສີພັນດອນ, ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ, ໄດ້ກ່າວເປີດກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຄັ້ງທີ 14 ຢ່າງເປັນທາງການ, ໂດຍໄດ້ກ່າວເຖິງ ຄວາມສຳຄັນຂອງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ທີ່ໄດ້ປະກອບສ່ວນສຳຄັນ, ຊ່ວຍຜັກດັນໃຫ້ມີການປັບປຸງນະໂຍບາຍ, ກົດໝາຍ, ລະບຽບການ, ການຄຸ້ມຄອງ-ບໍລິຫານວຽກງານຂອງພາກລັດ ແລະ ສະພາບແວດລ້ອມໃນການດຳເນີນທຸລະກິດ ກໍຄືການພັດທະນາພາກເອກະຊົນຂອງລາວ ໃຫ້ເຕີບໃຫຍ່ຂະຫຍາຍຕົວເປັນກ້າວໆ ໃນໄລຍະຜ່ານມາ. ທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນເຖິງ ສິ່ງທ້າທາຍ ທີ່ ສປປ ລາວ ກຳລັງພົບພໍ້ ທີ່ເປັນຜົນມາຈາກພື້ນຖານການຜະລິດທີ່ບໍ່ທັນເຂັ້ມແຂງ, ຍ້ອນໄດ້ຮັບຜົນ

ກະທົບຈາກການລະບາດຂອງພະຍາດໂຄວິດ ແລະ ໄພພິບັດທຳມະຊາດ ໃນຊຸມປີຜ່ານມາ ແລະ ຜົນກະທົບຈາກຄວາມຂັດແຍ້ງໃນພາກພື້ນ ແລະ ສາກົນ ທີ່ໄດ້ສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ລະບົບການຂົນສົ່ງ, ຕ່ອງໂສ້ການຜະລິດ ແລະ ການສະໜອງ ເຮັດໃຫ້ເກີດຄວາມສ່ຽງສູງຂຶ້ນໃນການເຄື່ອນໄຫວການຄ້າ, ການລົງທຶນ ແລະ ການດຳເນີນທຸລະກິດ. ພ້ອມກັນນີ້, ບັນຫາໜີ້ສິນພາກລັດ, ລາຄານ້ຳມັນທີ່ສູງຂຶ້ນ, ລາຍຮັບຈາກການສົ່ງອອກແຮ່ທາດ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ ທີ່ຫຼຸດລົງ ກໍເຮັດໃຫ້ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນພື້ນຟູເສດຖະກິດ ຫຼັງໂຄວິດ 19 ມີຄວາມທ້າທາຍ.

ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ເນັ້ນໜັກຕໍ່ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ ຈາກທັງຈາກພາກລັດ, ທຸລະກິດ, ແລະ ຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ ເພື່ອໃຫ້ມີຄຳເຫັນແລກປ່ຽນແບບກົງໄປກົງມາ ແລະ ສ້າງສັນ, ຍົກໃຫ້ເຫັນບັນຫາ ແລະ ສະເໜີວິທີການແກ້ໄຂ ເພື່ອໃຫ້ລັດຖະບານ ກໍຄືຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ນຳໄປຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ພິຈາລະນາ, ປັບປຸງແກ້ໄຂ ນະໂຍບາຍ, ກົດໝາຍ, ລະບຽບການ, ກົນໄກ, ການຮ່ວມມື-ປະສານງານ ແລະ ແບບແຜນວິທີເຮັດວຽກ ເພື່ອສ້າງສະພາບແວດລ້ອມ ທີ່ດຶງດູດ ແລະ ເອື້ອອຳນວຍ ໃຫ້ແກ່ການຄ້າ, ການລົງທຶນ ແລະ ການດຳເນີນທຸລະກິດ ຢູ່ ສປປ ລາວ.

**ວາລະທີ 3: ນຳສະເໜີກ່ຽວກັບສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດຢູ່ລາວໃນປີ 2022 ໂດຍ ຕາງໜ້າທຸລະກິດພາຍໃນປະເທດທ່ານ ອຸດເດດ ສຸວັນນະວົງ, ປະທານສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ, ໄດ້ຕາງໜ້າໃຫ້ທຸລະກິດພາຍໃນປະເທດຂຶ້ນກ່າວລາຍງານຕໍ່ກອງປະຊຸມ ກ່ຽວກັບ ສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດຢູ່ລາວໃນປີ 2022, ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ດັ່ງນີ້:**

- ໃນປີ 2022 ເສດຖະກິດຂອງ ສປປ ລາວ ໄດ້ຖືກກະທົບຈາກການປ່ຽນແປງຂອງລະບົບຕະຫຼາດ ແລະ ຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງທີ່ເປັນຜົນມາຈາກຄວາມເຄັ່ງຕຶງທາງດ້ານການເມືອງໃນພູມມິພາກ, ແລະ ໄພພິບັດ COVID 19, ເຊິ່ງໄດ້ເຮັດໃຫ້ມີການປ່ຽນແປງທາງດ້ານການຄ້າ, ມີການນຳໃຊ້ມາດຕະການກົດກັນດ້ານການຄ້າ, ແລະ ມີການເລັ່ງລັດຫັນເຂົ້າສູ່ ເສດຖະກິດດິຈິຕອນ ເພື່ອການເຊື່ອມໂຍງດ້ານເສດຖະກິດຫຼາຍຂຶ້ນ.
- ການປ່ຽນແປງ ທີ່ເກີດຂຶ້ນ ໄດ້ສົ່ງຜົນກະທົບ ຕໍ່ ເສດຖະກິດ ແລະ ສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດຢູ່ ສປປ ລາວ, ເຮັດໃຫ້ເກີດວິກິດທາງດ້ານເສດຖະກິດການເງິນ, ເຮັດໃຫ້ການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດຂອງລາວ ຢູ່ໃນອັດຕາທີ່ຕໍ່າ, ເກີດມີສະພາບການຂາດແຄນເງິນຕາ, ເງິນເຟີ້, ການຄອບຄອງຕະຫຼາດຂອງທຸລະກິດນອກລະບົບ, ບວກກັບທີ່ ປະສິດທິພາບຂອງການບໍລິຫານ ຂອງພາກລັດ ແລະ ນະໂຍບາຍການສົ່ງເສີມການຜະລິດ, ການລົງທຶນ ແລະ ການຄ້າ ທີ່ຍັງບໍ່ທັນສະພາບການ ໄດ້ສົ່ງຜົນກະທົບເພີ່ມເຕີມໃຫ້ແກ່ເສດຖະກິດ ແລະ ສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດ ໃນປະຈຸບັນ.
- ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງອັດຕາເງິນເຟີ້ ໄດ້ສົ່ງຜົນກະທົບເຖິງລາຄາຂອງປັດໄຈການຜະລິດ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງລາຄານ້ຳມັນ ເຖິງ 20-25% ແຕ່ປີ 2022. ນອກຈາກນີ້ ການອ່ອນຄ່າຂອງເງິນກີບ ບວກກັບລາຄາຂອງສິນຄ້າອຸປະໂພກ-ບໍລິໂພກທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນ ກໍສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ການຂາດແຄນແຮງງານໃນປະເທດ, ເນື່ອງຈາກ ແຮງງານລາວຫັນໄປເຮັດວຽກຢູ່ຕ່າງປະເທດຫຼາຍຂຶ້ນ ເພາະມີລາຍຮັບທີ່ດີກວ່າ, ເຮັດໃຫ້ກິດຈະການໃນຂະແໜງການຜະລິດກະສິກຳ, ອຸດສາຫະກຳປຸງແຕ່ງ ແລະ ການບໍລິການບໍ່ມີແຮງງານພຽງພໍ ແລະ ບາງແຫ່ງກໍໄດ້ຢຸດເຊົາການຜະລິດ.
- ການຄອບຄອງຕະຫຼາດຂອງທຸລະກິດນອກລະບົບ ຍັງຢູ່ໃນອັດຕາທີ່ສູງ, ເຮັດໃຫ້ມີການແຂ່ງຂັນທີ່ບໍ່ເປັນທຳຕໍ່ຫົວໜ່ວຍທຸລະກິດທີ່ປະຕິບັດຖືກຕ້ອງຕາມລະບຽບກົດໝາຍ, ເຮັດໃຫ້ລັດຖະບານບໍ່ສາມາດເກັບພາສີ, ອາກອນ ແລະ ຄ່າທຳນຽມໄດ້ເຕັມເມັດເຕັມໜ່ວຍ, ທັງເສີມສ້າງໃຫ້ເກີດມີການສໍ້ລາດບັງຫຼວງ. ສະນັ້ນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດລະບຽບກົດໝາຍໃນປາບປາມຜູ້ກະທຳຜິດ ແລະ ການສົ່ງເສີມໃຫ້ທຸລະກິດເຂົ້າສູ່ລະບົບ ຈະຕ້ອງໄດ້ຖືກເອົາໃຈໃສ່ເພີ່ມເຕີມຈາກພາກລັດ.
- ການປະສານສົມທົບ ລະຫວ່າງ ກະຊວງ, ກົມກອງ, ລະຫວ່າງ ສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ເພື່ອອຳນວຍຄວາມສະດວກ, ຄຸ້ມຄອງ, ກວດກາ, ຕິດຕາມ ທຸລະກິດແຕ່ລະຂະແໜງການ ກໍຍັງເປັນສິ່ງທ້າທາຍ. ຜ່ານມາ ພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ໄດ້ມີຫຼາຍເວທີປຶກສາຫາລືເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາ ແຕ່ໂດຍລວມແລ້ວ ບັນຫາທີ່ຍົກຂຶ້ນ ຍັງມີຫຼາຍບັນຫາທີ່ຍັງບໍ່ໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ ແລະ ການແກ້ໄຂກໍໃຊ້ເວລາຍາວເກີນໄປ.

- ຂະບວນການປຶກສາຫາລືຂອງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ຫຼື (LBF) ກໍ່ເປັນກົນໄກໜຶ່ງທີ່ພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ໄດ້ຮ່ວມກັນຄົ້ນຄວ້າບັນຫາ ແລະ ຊອກຫາຊ່ອງທາງແກ້ໄຂຮ່ວມກັນຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ, ເຊິ່ງກົນໄກນີ້ເລີ່ມມາແຕ່ປີ 2005 ແລະ ໄດ້ຖືກປັບປຸງເປັນກ້ອງມາຕາມຍຸກສະໄໝ. ມາເຖິງໄລຍະນີ້ ກົນໄກຂອງ ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ແມ່ນຍັງບໍ່ທັນໄດ້ສົມບູນເທື່ອ ເນື່ອງຈາກວ່າ ກອງປະຊຸມດັ່ງກ່າວນີ້ ຍັງບໍ່ໄດ້ມີ ນິຕິກຳ ທີ່ກຳນົດກ່ຽວກັບ ໜ້າທີ່, ບົດບາດ ແລະ ການເຄື່ອນໄຫວຢ່າງຊັດເຈນ ຂອງແຕ່ລະພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ.
- ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ, ໃນນາມກອງເລຂາຂອງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ຈຶ່ງສະເໜີຕໍ່ ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ເພື່ອພິຈາລະນາຊີ້ນຳໃຫ້ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງພາກລັດ ສຶກສາ ແລະ ສ້າງນິຕິກຳ ສະເພາະສຳລັບ ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ເພື່ອກຳນົດໂຄງຮ່າງ, ຂັ້ນຕອນ, ວິທີການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ລວມໄປເຖິງ ສິດ, ໜ້າທີ່ ແລະ ພາລະບົດບາດ ຂອງແຕ່ລະພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໃນກົນໄກດັ່ງກ່າວນີ້ ໃຫ້ລະອຽດ.
- ພ້ອມດຽວກັນກໍ່ສະເໜີໃຫ້ ຄະນະກຳມະການ ອຳນວຍຄວາມສະດວກທາງດ້ານການຄ້າ ແລະ ການຂົນສົ່ງແຫ່ງຊາດ ສືບຕໍ່ອຳນວຍຄວາມສະດວກ, ແກ້ໄຂບັນຫາ ທີ່ບໍ່ເອື້ອອຳນວຍຕໍ່ການເຄື່ອນຍ້າຍສິນຄ້າ, ການນຳເຂົ້າ-ສົ່ງອອກ ໃຫ້ສະດວກ ແລະ ຫັນເວລາ, ແລະ ສະເໜີໃຫ້ ພາກລັດຖະບານ ທຸກຂັ້ນ ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນ ໃນການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ອົງກອນທຸລະກິດເປັນຕົ້ນແມ່ນ ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ຂັ້ນສູນກາງ, ຂັ້ນແຂວງ, ຂັ້ນເມືອງ, ສະມາຄົມ, ກຸ່ມທຸລະກິດ, ກຸ່ມການຜະລິດໃຫ້ມີຄວາມເຂັ້ມແຂງ ເພື່ອໃຫ້ສາມາດປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງຊາດ ໃນອະນາຄົດ.

**ວາລະທີ 4: ຄຳເຫັນຕໍ່ສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດໃນ ສປປ ລາວ ໃນມຸມມອງຂອງນັກລົງທຶນຕ່າງປະເທດ**

ໃນວາລະນີ້ ທ່ານ Peter Fogde, ປະທານສະພາການຄ້າເອີຣົບ ປະຈຳລາວ, ເຊິ່ງໄດ້ຖືກເລືອກໃຫ້ເປັນຜູ້ຕາງໜ້າສະພາການຄ້າຕ່າງປະເທດ ປະຈຳ ສປປ ລາວ ເພື່ອມີຄຳເຫັນຕໍ່ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຄັ້ງທີ 14 ຕໍ່ກັບກັບສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດຢູ່ລາວໃນມຸມມອງຂອງນັກລົງທຶນຕ່າງປະເທດ, ໄດ້ຂຶ້ນລາຍງານຕໍ່ທີ່ປະຊຸມ ໂດຍໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນເຖິງໂອກາດຂອງການລົງທຶນໃນ ສປປ ລາວ ແລະ 4 ຈຸດທີ່ເປັນສິ່ງທ້າທ້າຍຫຼັກ ທີ່ຕ້ອງການສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານພິຈາລະນາຄື:

- ໂອກາດຂອງການລົງທຶນໃນ ສປປ ລາວ ທີ່ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ ປະກອບດ້ວຍຈຸດຫຼັກດັ່ງນີ້:
  - ເປັນປະເທດທີ່ເປັນດິນແດນເຊື່ອມຈອດ ທີ່ສາມາດເຊື່ອມຈອດຜູ້ຊົມໃຊ້ໄດ້ກວ່າ 500 ລ້ານຄົນ
  - ຖືໄດ້ວ່າເປັນໜີ້ໄຟຂອງອາຊຽນ
  - ມີແຫຼ່ງທ່ອງທ່ຽວທາງທຳມະຊາດທີ່ຍັງຄົງສະພາບເດີມ ທີ່ຫຼວງຫຼາຍ
  - ສາມາດເປັນປະເທດຜູ້ນຳທາງດ້ານອຸດສາຫະກຳໄມ້ປຸກ
  - ມີບໍ່ແຮ່ທາດຕ່າງໆຈຳນວນຫຼາຍ ທັງ ບໍ່ຄຳ, ທອງແດງ ແລະ ແຮ່ທາດອື່ນໆ
  - ມີລັດຖະບານທີ່ມີຍຸດທະສາດຈຸດສຸມຕໍ່ກັບການພັດທະນາເສດຖະກິດ ແລະ ສັງຄົມ ໂດຍສະເພາະແມ່ນດ້ານການຄ້າ ແລະ ການລົງທຶນ.
  - ມີການລົງທຶນຢ່າງຫຼວງຫຼາຍຕໍ່ການພັດທະນາໂຄງລ່າງພື້ນຖານດ້ານການເຊື່ອມຈອດທາງບົກ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການລົງທຶນສ້າງທາງລົດໄຟ ແລະ ຖະໜົນຫົນທາງຕ່າງໆ
  - ມີລັດຖະບານ ທີ່ເຂົ້າໃຈ ແລະ ໃຫ້ຄວາມສຳຄັນຕໍ່ການເຕີບໂຕສີຂຽວແບບຍືນຍົງ.

**ສິ່ງທ້າທ້າຍຫຼັກທີ່ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ ທີ່ຕ້ອງການສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານພິຈາລະນາ ປະກອບດ້ວຍ 4 ດ້ານຫຼັກ ຄື:**

- ດ້ານການເລີ່ມຕົ້ນທຸລະກິດ. ສະເໜີໃຫ້ມີການສືບຕໍ່ປັບປຸງນິຕິກຳ ທີ່ຕິດພັນກັບການເລີ່ມຕົ້ນທຸລະກິດ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນການປັບປຸງຂອດຂັ້ນທີ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃນປະຈຸບັນ ໃຫ້ສະດວກ, ວ່ອງໄວ, ໂປ່ງໃສ ແລະ ດຶງດູດຍິ່ງຂຶ້ນ. ຍົກຕົວຢ່າງ: ພິຈາລະນາຄືນຕໍ່ກັບລາຍການບັນຊີກິດຈະການຄວບຄຸມ ແລະ ເງື່ອນໄຂທຶນຈົດທະບຽນຕຳສຸດ ສຳລັບກິດຈະການທີ່ວ່າໄປທີ່ບໍ່ແມ່ນກິດຈະການສຳປະທານ.
- ດ້ານການແຂ່ງຂັນ. ສປປ ລາວ ຕ້ອງການເປັນປະເທດເຊື່ອມຈອດ ແຕ່ ຍັງມີການສ້າງຂໍ້ຈຳກັດຫຼາຍດ້ານ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ ມີຄ່າໃຊ້ຈ່າຍຕໍ່ການຂົນສົ່ງທີ່ສູງ, ເຊິ່ງອາດເຮັດໃຫ້ບໍ່ສາມາດແຂ່ງຂັນກັບປະເທດເພື່ອນບ້ານໄດ້.

ສະນັ້ນ ສິ່ງທີ່ຕ້ອງປັບປຸງແມ່ນ ບັນດານິຕິກຳທີ່ມີຜົນເຮັດໃຫ້ການຂົນສົ່ງຂ້າມແດນ, ຜ່ານແດນ ແລະ ຂອດຂັ້ນ ການຊຳລະພາສີ ຊັບຊ້ອນ, ໃຊ້ເວລາດົນ ແລະ ມີຄ່າໃຊ້ຈ່າຍສູງ ເຊິ່ງເປັນນິຕິກຳທີ່ຂັດກັບຍຸດທະສາດຂອງ ປະເທດ.

- ດ້ານບຸກຄະລາກອນ. ນັກລົງທຶນຕ່າງປະເທດ ມີຄວາມຕ້ອງການແຮງງານລາວທີ່ມີທັກສະ, ທີ່ໄດ້ຮັບການສຶກສາ ແລະ ການຝຶກຝົນດ້ານສີມື ຈຳນວນຫຼາຍ. ສະນັ້ນ ການລົງທຶນຂອງພາກລັດດ້ານການສຶກສາ ຈະຊ່ວຍໃຫ້ ເສດຖະກິດສາມາດເຕີບໂຕໄດ້ໃນໄລຍະກາງ. ໃນໄລຍະສັ້ນ, ການຮ່ວມມືລະຫວ່າງ ພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະ ກິດ ໃນດ້ານການສຶກສາ ແລະ ການພັດທະນາສີມືແຮງງານ, ການຝຶກອົບຮົມດ້ານວິຊາຊີບ ຄວນໄດ້ຮັບການ ເອົາໃຈໃສ່ ແລະ ສະໜັບສະໜູນ.
- ດ້ານການເລືອກເຟັ້ນເອົາການລົງທຶນທີ່ມີຄຸນນະພາບ. ຄວນມີການເລືອກເຟັ້ນເອົາການລົງທຶນຕ່າງປະເທດທີ່ມີ ຄວາມໃສ່ໃຈຕໍ່ກັບຜົນກະທົບຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ແລະ ມີການບໍລິຫານຈັດການທີ່ດີ ເຊິ່ງການລົງທຶນທີ່ ມີຄຸນນະພາບເຫຼົ່ານີ້ ຄວນໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນ ແລະ ໃຫ້ນະໂຍບາຍສົ່ງເສີມ.

**ວາລະທີ 5: ຄຳເຫັນຂອງນັກເສດຖະສາດ ຈາກ ທະນາຄານໂລກ ຕໍ່ການປັບປຸງສະພາບເສດຖະກິດຂອງ ສປປ ລາວ**

ທ່ານ ນາງ Melise Jaud, ນັກເສດຖະສາດອາວຸໂສ ຂອງ ທະນາຄານໂລກ ໄດ້ຂຶ້ນນຳສະເໜີກ່ຽວກັບແນວທາງໃນການ ພັດທະນາເສດຖະກິດຂອງ ສປປ ລາວ ໃນມຸມມອງຂອງຜູ້ຊ່ຽວຊານດ້ານເສດຖະສາດ. ເນື້ອໃນຫຼັກໃນການນຳສະເໜີຂອງ ທ່ານ ນາງ Melise Jaud ສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ດັ່ງນີ້:

- ສະພາບຂອງເສດຖະກິດໂດຍລວມໃນໄລຍະສອງທົດສະວັດຜ່ານມາ:
  - ການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດ ຂອງ ສປປ ລາວ ໂດຍລວມ ແມ່ນມີທ່າອ່ຽງທີ່ຫຼຸດລົງເລີ່ມແຕ່ປີ 2010 ເປັນຕົ້ນມາ, ໝາຍຄວາມວ່າ ເລີ່ມຫຼຸດລົງມາແຕ່ຫຼາຍປີກ່ອນທີ່ຈະມີການແຜ່ລະບາດຂອງເຊື້ອພະຍາດໂຄວິດ 19.
  - ການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດໃນໄລຍະສອງທົດສະວັດຜ່ານມາ ສ່ວນໃຫຍ່ແມ່ນມາຈາກຂະແໜງບໍ່ແຮ່ ແລະ ພະລັງ ງານ, ເຊິ່ງການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດທີ່ໄດ້ມາຈາກສອງຂະແໜງເຫຼົ່ານີ້ ບໍ່ໄດ້ສ້າງວຽກເຮັດງານທຳໃຫ້ແກ່ປະຊາ ກອນສ່ວນຫຼາຍ. ການຊົມໃຊ້ທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນທີ່ເປັນຜົນມາຈາກການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດ ກໍ່ແມ່ນການຊົມໃຊ້ທີ່ເພີ່ມ ຂຶ້ນຈາກຄົວເຮືອນທີ່ມີຖານະຮັ່ງມີເທົ່ານັ້ນ. ໝາຍຄວາມວ່າ ການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດທີ່ເກີດຂຶ້ນ ບໍ່ໄດ້ເຮັດໃຫ້ ຄວາມທຸກຍາກຂອງພົນລະເມືອງຫຼຸດລົງ. ການເຕີບໂຕທີ່ບໍ່ໄດ້ສ້າງວຽກເຮັດງານທຳ ເຮັດໃຫ້ການຫັນປ່ຽນໂຄງສ້າງ ເສດຖະກິດຊັກຊ້າ ເນື່ອງຈາກປະຊາກອນແຮງງານສ່ວນໃຫຍ່ຍັງຢູ່ໃນຂະແໜງກະສິກຳ.
  - ໃນດ້ານອຸດສາຫະກຳ ກໍ່ມີພຽງອຸດສາຫະກຳຂະໜາດນ້ອຍ ທີ່ສ່ວນໃຫຍ່ມີແຮງງານຕໍ່າກວ່າ 100 ຄົນ. ບໍລິສັດອຸດ ສາຫະກຳຂະໜາດໃຫຍ່ ແລະ ບໍລິສັດທີ່ເຊື່ອມຕໍ່ກັບຕ່ອງໂສ້ມູນຄ່າຂອງສາກົນ ມີຈຳນວນທີ່ຕໍ່າຫຼາຍ ເມື່ອທຽບກັບໃນ ປະເທດທີ່ກຳລັງພັດທະນາອື່ນໆໃນໂລກ. ໃນຊ່ວງທົດສະວັດກ່ອນໂຄວິດ 19 ຄວາມສາມາດໃນການແຂ່ງຂັນຂອງ ພາກການຜະລິດໃນ ສປປ ລາວ ມີທ່າອ່ຽງຫຼຸດລົງ, ໂດຍທຸລະກິດການຜະລິດໃນປະເທດ ສ່ວນໃຫຍ່ມີຜົນຜະລິດໃນ ລະດັບທີ່ຕໍ່າກວ່າຄູ່ແຂ່ງ ໃນພູມິພາກອາຊີຕາເວັນອອກ ແລະ ປາຊີຟິກ.
- ຫຼັງຈາກໄດ້ເກີດມີການແຜ່ລະບາດຂອງ ໂຄວິດ 19, ສະພາບເສດຖະກິດມະຫາພາກຍິ່ງໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຢ່າງຮຸນແຮງ ທັງ ໃນດ້ານອັດຕາເງິນເຟີ້ (ຢູ່ປະມານ 40% ໃນປີ 2022) ແລະ ການປ່ຽນແປງຂອງອັດຕາແລກປ່ຽນ (ເງິນກີບອ່ອນຄ່າລົງ ປະມານ 60%) ໃນປີ 2022. ສະນັ້ນ ທະນາຄານໂລກ ແລະ ທະນາຄານພັດທະນາອາຊີ ໄດ້ຮ່ວມກັນສ້າງແຜນງານໃນການ ປະຕິຮູບ ເພື່ອປັບປຸງແກ້ໄຂຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກດ້ານເສດຖະກິດ ເພື່ອສະໜັບສະໜູນວາລະແຫ່ງຊາດຂອງລັດຖະບານ ໃນການແກ້ ໄຂຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ ສຳລັບປີ 2021 – 2023, ເຊິ່ງແຜນງານດັ່ງກ່າວໄດ້ກຳນົດ 37 ຂໍ້ສະເໜີ ເພື່ອ ໃຫ້ລັດຖະບານພິຈາລະນາປັບປຸງແກ້ໄຂກ່ອນປີ 2023 ເພື່ອບັນເທົາສະພາບຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການເງິນ, ເຊິ່ງ ທ່ານ ນາງ Melise Jaud ໄດ້ຍົກເອົາ 5 ຂໍ້ສະເໜີຫຼັກມານຳສະເໜີຕໍ່ກອງປະຊຸມ ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍ:
  1. ການຫຼຸດຜ່ອນດ້ານການໃຫ້ນະໂຍບາຍດ້ານພາສີ-ອາກອນ ເພື່ອເພີ່ມລາຍຮັບໃຫ້ກັບລັດຖະບານ ແລະ ຮັກສາຄ່າໃຊ້ ຈ່າຍຂອງພາກລັດຕໍ່ການບໍລິການສັງຄົມ. ນະໂຍບາຍຫຼຸດພາສີ-ອາກອນ ເຮັດໃຫ້ລັດຖະບານໄດ້ລາຍຮັບໜ້ອຍໃນ ແຕ່ລະປີ ຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ງົບປະມານຂອງພາກລັດບໍ່ພຽງພໍເພື່ອລົງທຶນໃສ່ດ້ານການສຶກສາ, ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນ

ມະນຸດ ແລະ ການຊຳລະໜີ້ສິນຂອງລັດ. ຖ້າຫາກບໍ່ມີການລົງທຶນໃສ່ການພັດທະນາຄວາມຮູ້, ທັກສະຂອງແຮງງານ ແລະ ການລົງທຶນດ້ານສຸຂະພາບ, ຍິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ການພັດທະນາຂອງປະເທດ ຫຼຸດໜ້ອຍຖອຍລົງ.

2. ປັບປຸງການບໍລິຫານຈັດການ ຕໍ່ກັບບັນດາການລົງທຶນຮ່ວມກັນລະຫວ່າງລັດ-ເອກະຊົນ. ທຸກໆການລົງທຶນຢ່າງບໍ່ມີ ປະສິດທິພາບຂອງພາກລັດ ຍິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ເກີດມີລາຍຈ່າຍຂອງລັດທີ່ສູງ, ຖ້າຫາກບໍ່ມີການບໍລິຫານຈັດການທີ່ດີ ການ ລົງທຶນຮ່ວມກັນລະຫວ່າງລັດ-ເອກະຊົນ ຍິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ລັດຖະບານເກີດມີໜີ້ສິນທີ່ຫຼາຍຂຶ້ນ.
3. ຈັດສັນໂຄງສ້າງໜີ້ສິນຂອງລັດຄືນໃໝ່ ໂດຍຜ່ານການເຈລະຈາຕໍ່ລອງ. ສະພາບມູນຄ່າໜີ້ສິນທີ່ສູງ ເຮັດໃຫ້ເກີດຄວາມບໍ່ ສະຖຽນຕໍ່ເສດຖະກິດມະຫາພາກ ເນື່ອງຈາກ ເຮັດໃຫ້ການນຳໃຊ້ນະໂຍບາຍການເງິນ ເກີດມີຂໍ້ຈຳກັດ, ສ້າງຄວາມກົດ ດັນດ້ານອັດຕາແລກປ່ຽນ ແລະ ເຮັດໃຫ້ຂະແໜງທະນາຄານເກີດຄວາມສັ່ນຄອນ.
4. ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ກັບສະຖຽນລະພາບຂອງຂະແໜງການເງິນ ໂດຍນຳໃຊ້ເຄື່ອງມືດ້ານກົດໝາຍ ແລະ ກົດ ລະບຽບຕ່າງໆ. ຄວາມອ່ອນແອຂອງບັນດາທະນາຄານຂອງລັດ ອາດຂັດຂວາງການເຕີບໂຕຂອງສິນເຊື້ອຂອງພາກ ເອກະຊົນ. ການປະເຊີນຕໍ່ຄວາມສ່ຽງຂອງຂະແໜງການເງິນນີ້ ອາດສົ່ງຜົນກະທົບຢ່າງກວ້າງຂວາງຕໍ່ຂະແໜງອື່ນໆ ຂອງເສດຖະກິດ.
5. ປັບປຸງສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດ ໂດຍການປະຕິຮູບບັນດາລະບຽບການຢ່າງມີປະສິດທິພາບ. ຂອດຂັ້ນ ແລະ ລະບຽບການທີ່ຫຍຸ້ງຍາກຕໍ່ການເລີ່ມຕົ້ນທຸລະກິດ, ກຳແພງກົດກັນດ້ານການຄ້າ ແລະ ຂອດຂັ້ນຕໍ່ການຂົນສົ່ງ ສິນຄ້າ ເຮັດໃຫ້ເກີດຄ່າໃຊ້ຈ່າຍຕໍ່ທຸລະກິດ, ຫຼຸດສະມັດຕະພາບການຜະລິດ, ແລະ ບັນທອນການລົງທຶນ ແລະ ການ ສົ່ງອອກ.

ເພື່ອເພີ່ມຄວາມອາດສາມາດໃນການແຂ່ງຂັນຂອງພາກອຸດສາຫະກຳຂອງ ສປປ ລາວ, ດຶງດູດເອົາການລົງທຶນທີ່ມີຄຸນ ນະພາບ ທີ່ເປັນອຸດສາຫະກຳຂະໜາດໃຫຍ່ ແລະ ສາມາດເຊື່ອມຈອດກັບຕ່ອງໂສ້ມູນຄ່າຂອງສາກົນ (ການລົງທຶນທີ່ມີສະມັດຕະ ພາບການຜະລິດສູງ, ມີທຶນຮອນສູງ ແລະ ມີການຈ້າງງານຫຼາຍ) ມາລົງທຶນໃນ ສປປ ລາວ, ສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະ ກິດຂອງລາວ ຕ້ອງໄດ້ຮັບການປັບປຸງໃຫ້ສະດວກ ແລະ ສາມາດຄາດການໄດ້ ໂດຍສະເພາະແມ່ນໃນການເຊື່ອມຕໍ່ດ້ານການຂົນສົ່ງ, ໂລຈິສຕິກ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດລະບຽບ ແລະ ກົດໝາຍ ທີ່ ເປັນເອກະພາບກັນໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ. ທ່ານ ນາງ **Melise Jaud** ໄດ້ນຳສະເໜີ **3** ຈຸດບຸລິມະສິດຫຼັກທີ່ລັດຖະບານຄວນພິຈາລະນາ ດັ່ງລຸ່ມນີ້:

- i. ຊຸກຍູ້ ແລະ ເຊື່ອມຕໍ່ການສົ່ງອອກ. ລົບລ້າງສິ່ງກົດຂວາງດ້ານການຄ້າ, ແລະ ລົງທຶນໃສ່ພື້ນຖານໂຄງລ່າງ ເພື່ອເພີ່ມທະວີ ປະລິມານການສົ່ງອອກ:
  - ສືບຕໍ່ປັບປຸງໂຄງສ້າງອັດຕາພາສີໃຫ້ງ່າຍດາຍ.
  - ປະຕິບັດລະບົບການຄ້າທີ່ບໍ່ໃຊ້ເຈ້ຍສໍ່ ຢ່າງເຕັມສ່ວນ.
  - ເພີ່ມທະວີການຄຸ້ມຄອງຊາຍແດນໂດຍແນໃສ່ຄວບຄຸມເຂດຊາຍແດນຕໍ່ການຄ້າທີ່ມີຄວາມສ່ຽງສູງ.
  - ປັບປຸງບັນດາມາດຕະການກົດກັນການຄ້າທີ່ບໍ່ແມ່ນພາສີ ເພື່ອສະໜັບສະໜູນການສົ່ງອອກ.
  - ປັບປຸງການເຊື່ອມຕໍ່ພາຍໃນ ແລະ ພາກພື້ນ ເພື່ອຂະຫຍາຍຂະໜາດຕະຫຼາດ ແລະ ເພື່ອອຳນວຍຄວາມສະດວກ ໃຫ້ແກ່ການເຄື່ອນຍ້າຍຂອງແຮງງານ.
- ii. ຫັນໄປສູ່ການສົ່ງອອກທີ່ນຳໃຊ້ແຮງງານຫຼາຍ. ລົບລ້າງການແຊກແຊງທີ່ເກີດຈາກນະໂຍບາຍຂອງພາກລັດ ທີ່ສ້າງຂໍ້ຈຳກັດ ໃຫ້ແກ່ການຈັດສັນແຮງງານ, ທຶນຮອນ, ແລະ ທີ່ດິນ (ປັດໄຈການຜະລິດ) ຢ່າງມີປະສິດທິພາບ, ເພື່ອໃຫ້ບໍລິສັດທີ່ມີ ປະສິດທິພາບທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ ສາມາດເຕີບໂຕ ແລະ ສ້າງວຽກເຮັດງານທຳຢ່າງເປັນທາງການ:
  - ປັບປຸງຂັ້ນຕອນການຂຶ້ນທະບຽນວິສາຫະກິດ ແລະ ຂະບວນການອອກໃບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ.
  - ສ້າງຄວາມສະດວກ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນເງື່ອນໄຂການເຂົ້າມາລົງທຶນ ເພື່ອດຶງດູດການລົງທຶນຈາກຕ່າງປະເທດ.
  - ປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສົ່ງເສີມການລົງທຶນ ເພື່ອຈຳກັດການໃຫ້ນະໂຍບາຍຈູງໃຈ ແລະ ການຍົກເວັ້ນພາສີ- ອາກອນ.
  - ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃນການເຊື່ອມໂຍງລະຫວ່າງເຂດເສດຖະກິດພິເສດ ແລະ ເສດຖະກິດພາຍໃນ.

- iii. ຍົກສູງຂີດຄວາມສາມາດຂອງກຳລັງແຮງງານ. ລົງທຶນໃນດ້ານການເພີ່ມທັກສະຂອງແຮງງານ ແລະ ຮັບປະກັນຕະຫຼາດແຮງງານທີ່ມີປະສິດທິພາບໃນການກະກຽມກຳລັງແຮງງານເພື່ອຮັບມືກັບຄວາມສັບຊ້ອນຂອງລະບົບການຜະລິດຂອງສາກົນ, ແລະ ເພື່ອຊ່ວຍປະກອບສ່ວນໃຫ້ແກ່ການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດທີ່ທຸກຄົນມີສ່ວນຮ່ວມ:
  - ລົງທຶນໃນດ້ານຊັບພະຍາກອນມະນຸດ ເພື່ອກະຕຸ້ນຄວາມຫຼາກຫຼາຍທາງດ້ານເສດຖະກິດ.
  - ສົ່ງເສີມການຝຶກອົບຮົມສີມືແຮງງານ ແລະ ສ້າງແຮງຈູງໃຈການຈ້າງງານຕາມເປົ້າໝາຍທາງພູມສາດ.
  - ເພີ່ມທະວີຄວາມເຂັ້ມແຂງຂອງກົດໝາຍດ້ານແຮງງານ ແລະ ການບັງຄັບໃຊ້.

ທ່ານ ນາງ **Melise Jaud** ໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນຄວາມສຳຄັນຂອງ ການປົກສາຫາລື ລະຫວ່າງພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການນຳໃຊ້ກົນໄກກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ເພື່ອຮັບຟັງຄຳຄິດເຫັນຂອງພາກທຸລະກິດ ຈະສາມາດຊ່ວຍ ໃນການເລັ່ງລັດການປະຕິຮູບສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດໃຫ້ວ່ອງໄວຂຶ້ນ ແລະ ເຮັດໃຫ້ມີຄວາມຍືນຍົງ.

**ວາລະທີ 5: ລາຍງານ ຄວາມຄືບໜ້າລາຍງານ ຄວາມຄືບໜ້າຂອງການປົກສາຫາລື ລະຫວ່າງ ພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ພາຍໃຕ້ກົນໄກກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໂດຍກອງເລຂາ**

ທ່ານ **ປອ ນາງ ວາລີ ເວດສະພິງ, ຮອງປະທານສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ**, ຕາງໜ້າໃຫ້ກອງເລຂາກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໄດ້ຂຶ້ນກ່າວລາຍງານ ຄວາມຄືບໜ້າຂອງການປົກສາຫາລື ລະຫວ່າງ ພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ພາຍໃຕ້ກົນໄກກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໃນໄລຍະໜຶ່ງປີກວ່າຜ່ານມາ ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ດັ່ງນີ້:

- ພາຍຫລັງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ຄັ້ງທີ 13 ທີ່ໄດ້ຈັດຂຶ້ນໃນ ວັນທີ 28 ກໍລະກົດ 2021, ກອງເລຂາ ແລະ ຈຸດປະສານງານພາກລັດ ໄດ້ຕິດຕາມແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ໄດ້ຍົກຂຶ້ນໃນກອງປະຊຸມຄັ້ງຜ່ານມາ ໂດຍໄດ້ມີການພົບປະ ແລະ ປົກສາຫາລື ແບບວິຊາການ ກັບຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງຂອງພາກລັດ ເພື່ອຮ່ວມກັນຊອກຫາວິທີທາງໃນການແກ້ໄຂບັນຫາຂອງພາກທຸລະກິດ ຫຼາຍຄັ້ງ ແລະ ໄດ້ສົ່ງໜັງສືຕິດຕາມຄວາມຄືບໜ້າການແກ້ໄຂບັນຫາ ເຖິງ 11 ຂະແໜງ ການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ແລະ ກໍ່ເຫັນວ່າ ໄດ້ຮັບການຮ່ວມມືເປັນຢ່າງດີ ຈາກຫຼາຍຂະແໜງການຂອງພາກລັດ.
- ເນື່ອງຈາກຜ່ານມາ ກອງເລຂາເຫັນວ່າ ຈຳນວນບັນຫາທີ່ຖືກແກ້ໄຂແມ່ນຍັງມີໜ້ອຍ ແລະ ແຕ່ລະບັນຫາໃຊ້ເວລາດົນໃນການແກ້ໄຂ ເພາະເປັນບັນຫາໃຫຍ່ຕິດພັນກັບຫຼາຍຂໍ້ສະເໜີ ແລະ ບາງບັນຫາກໍ່ຕິດພັນກັບຫຼາຍຂະແໜງການ. ສະນັ້ນ, ກອງເລຂາ ຈຶ່ງໄດ້ປັບປຸງ ແລະ ຄັດຈ້ອນຂໍ້ສະເໜີບຸລິມະສິດຄືນໃໝ່ ໂດຍຮັກສາໄວ້ສະເພາະຂໍ້ສະເໜີທີ່ຄາດວ່າສາມາດກຳນົດທິດທາງ ແລະ ໄລຍະຂອງການແກ້ໄຂໄດ້, ເຊິ່ງຂໍ້ສະເໜີທີ່ໄດ້ປົກສາຫາລືລະດັບວິຊາການກັບຂະແໜງ ການກ່ຽວຂ້ອງແລ້ວ ມີທັງໝົດ 49 ຂໍ້ສະເໜີ ໃນນີ້ລວມເອົາທັງຂໍ້ສະເໜີທີ່ຍັງຄົງຄ້າງມາຈາກກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຄັ້ງກ່ອນໆ ແລະ ບາງບັນຫາທີ່ຍົກຂຶ້ນໃໝ່ຫຼັງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຄັ້ງທີ 13.
- ຈາກການສັງລວມຂອງກອງເລຂາ ສະຫຼຸບໄດ້ວ່າ:
  - ຂໍ້ສະເໜີທີ່ແກ້ໄຂໄດ້ແລ້ວມີ 21 ຂໍ້ສະເໜີ
  - ຂໍ້ສະເໜີທີ່ຍັງບໍ່ສາມາດແກ້ໄຂ ແລະ ຈະສືບຕໍ່ປົກສາຫາລື ແລະ ຕິດຕາມ ມີ 20 ຂໍ້ສະເໜີ
  - ຂໍ້ສະເໜີທີ່ໄດ້ຮັບຄຳຕອບວ່າບໍ່ສາມາດແກ້ໄຂໃຫ້ໄດ້ ມີ 8 ຂໍ້ສະເໜີ
  - ນອກຈາກນີ້ ແມ່ນຍັງມີບັນດາຂໍ້ສະເໜີຈຳນວນໜຶ່ງ ທີ່ກອງເລຂາຈະໄດ້ມີການຄົ້ນຄວ້າຂໍ້ມູນຢ່າງຖີ່ຖ້ວນກ່ອນສົ່ງໃຫ້ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເພີ່ມເຕີມໃນຂະບວນການປົກສາຫາລືຂອງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວໃນຮອບຕໍ່ໄປ.

(ລາຍລະອຽດຂອງ 49 ຂໍ້ສະເໜີ ແລະ ຄວາມຄືບໜ້າຂອງແຕ່ລະຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕາງໜ້າກອງເລຂາໄດ້ລາຍງານໃນກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຄັ້ງທີ 14, ສາມາດເບິ່ງໄດ້ໃນ ຕາຕະລາງສັງລວມສະເໜີທີ່ແກ້ໄຂໄດ້ແລ້ວ, ຕາຕະລາງສັງລວມຂໍ້ສະເໜີທີ່ມີຄວາມຄືບໜ້າໃນການແກ້ໄຂ, ແລະ ຕາຕະລາງສັງລວມຂໍ້ສະເໜີທີ່ໄດ້ຮັບຄຳຕອບວ່າບໍ່ສາມາດແກ້ໄຂໃຫ້ໄດ້, ທີ່ຄັດຕິດໃນບົດບັນທຶກກອງປະຊຸມສະບັບນີ້)

ເພື່ອໃຫ້ຂໍ້ສະເໜີໄດ້ຮັບການຕິດຕາມແກ້ໄຂຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ ກອງເລຂາໄດ້ສະເໜີໃຫ້ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ:

1. ກຳນົດໄລຍະເວລາທີ່ຊັດເຈນຕື່ມຕໍ່ກັບການແກ້ໄຂຂໍ້ສະເໜີບຸລິມະສິດທີ່ພາກທຸລະກິດຍົກຂຶ້ນ.
2. ໃນກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ລະຫວ່າງ ພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ລະດັບວິຊາການ ແລະ ລະດັບນະໂຍບາຍ, ສະເໜີໃຫ້ໜ່ວຍງານພາກລັດ ແຕ່ງຕັ້ງຜູ້ຕາງໜ້າທີ່ມາຮ່ວມໃນລະດັບຜູ້ທີ່ມີອຳນາດໃນການຕັດສິນໃຈ ທັງນີ້ກໍ່ເພື່ອໃຫ້ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບໜາກຜົນ.
3. ສຳລັບບັນຫາທີ່ຕິດພັນກັບຫຼາຍຂະແໜງການ, ສະເໜີໃຫ້ຂະແໜງການຫຼັກທີ່ຕິດພັນກັບການຄຸ້ມຄອງຂະແໜງທຸລະກິດນັ້ນໆ ເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບໃນການເປັນໃຈກາງປະສານງານກັບຂະແໜງການອື່ນໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອຊ່ວຍພາກທຸລະກິດຂອງພວກເຮົາໃນການຕິດຕາມການແກ້ໄຂຂໍ້ສະເໜີ.

**ວາລະທີ 7: ປະກອບຄຳເຫັນ ໂດຍ ຕາງໜ້າຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ຕໍ່ກັບບັນຫາ ແລະ ຂໍ້ສະເໜີ ທີ່ພາກທຸລະກິດ ໄດ້ ຍົກຂຶ້ນ.**

✚ ຕາງໜ້າໃຫ້ ກະຊວງ ອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ, ທ່ານ ມະໄລທອງ ກົມມະສິດ, ລັດຖະມົນຕີ, ໄດ້ ປະກອບຄຳເຫັນຕໍ່ທີ່ປະຊຸມ ຕໍ່ຂໍ້ສະເໜີ ທີ່ຕິດພັນກັບຂະແໜງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ, ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ ດັ່ງນີ້:

- ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີໃຫ້ ລັດຖະບານຮັບຮອງເອົາ 10 ໃບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດຂອງ 06 ຂະແໜງການ ຄື: 1) ອຸດສາຫະກຳປຸງແຕ່ງທົ່ວໄປ; 2) ອຸດສາຫະກຳປຸງແຕ່ງ ຂອງຂະແໜງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້; 3) ທ່ອງທ່ຽວ; 4) ຮ້ານອາຫານ; 5) ກໍ່ສ້າງ; ແລະ 6) ການສຶກສາ ເປັນຂະແໜງບຸລິມະສິດໃນການປັບປຸງ. ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີດັ່ງກ່າວນີ້ ພົວພັນກັບ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຄຳສັ່ງເລກທີ 03/ນຍ ຂອງທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ວ່າດ້ວຍການປັບຂັ້ນຕອນການອະນຸຍາດລົງທຶນ ແລະ ການອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ ເຊິ່ງກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ໃນນາມຜູ້ປະສານງານໃນການປັບປຸງການອອກອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ ຂອງບັນດາຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ໄດ້ດຳເນີນການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ກຳນົດເອົາການປັບປຸງ 20 ໃບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ ທີ່ເຫັນວ່າມີການສະເໜີຂໍອະນຸຍາດຫຼາຍກວ່າໜູ່ ຫຼືວ່າ ທີ່ມີການຂໍອະນຸຍາດເປັນປະຈຳ ຈາກຈຳນວນໃບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ ທີ່ມີຢູ່ທັງໝົດ 350 ລາຍການ. ໃນ 20 ໃບອະນຸຍາດດັ່ງກ່າວ ແມ່ນກວມເອົາ 10 ໃບອະນຸຍາດ ຂອງ 6 ຂະແໜງການ ທີ່ ພາກ ທຸລະກິດ ສະເໜີ. ການປັບປຸງ 10 ໃບອະນຸຍາດດັ່ງກ່າວ ຂອງແຕ່ລະຂະແໜງການ ເຫັນວ່າມີຄວາມຄືບໜ້າໃນລະດັບດີ, ແຕ່ເພື່ອເລັ່ງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃຫ້ໄວຂຶ້ນ, ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ເຫັນດີ ຕາມຄຳສະເໜີ ຂອງພາກທຸລະກິດ ໂດຍສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານ ຮັບຮອງເອົາ 10 ໃບອະນຸຍາດ ຂອງ 6 ຂະແໜງການ ໃຫ້ເປັນວຽກບຸລິມະສິດເພີ່ມຕື່ມ ເພື່ອປັບປຸງ ແລະ ຈະນຳສະເໜີຕໍ່ລັດຖະບານ.
- ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີໃຫ້ ລັດຖະບານດຳເນີນປັບປຸງການອອກໃບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດຂອງ 06 ຂະແໜງ ບຸລິມະສິດ ດັ່ງກ່າວ ໃຫ້ສຳເລັດພາຍໃນ 18 ເດືອນ ແລະ ຂໍໃຫ້ພິຈາລະນານຳໃຊ້ວິທີບໍລິຫານຄວາມສ່ຽງເຂົ້າໃນການປັບປຸງ. ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີນີ້, ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ໄດ້ລົງເລິກ ແລະ ຮ່ວມເຮັດວຽກກັບຂະແໜງການ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ສາມາດປັບປຸງສຳເລັດແລ້ວ 4 ໃບອະນຸຍາດ ຈາກ 10 ໃບ ອະນຸຍາດ ຂອງ 6 ຂະແໜງການບຸລິມະສິດ. ທ່ານ ລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງ ອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ ທ່ານລັດຖະມົນຕີ, ຮອງລັດຖະມົນຕີ ແລະ ບັນດາການນຳແຕ່ລະຂັ້ນ ຂອງບັນດາກະຊວງ ແລະ ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຊ່ວຍຊຸກຍູ້ ແລະ ຊີ້ນຳບັນດາກົມກ່ຽວຂ້ອງຂອງຕົນ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄຳສັ່ງເລກທີ 03/ນຍ ກໍຄືການປັບປຸງຂັ້ນຕອນການອອກອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ ທີ່ຢູ່ໃນຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງຂະແໜງການຂອງທ່ານ ໃຫ້ມີຜົນສຳເລັດຕາມຈຸດປະສົງ ຂອງຄຳສັ່ງດັ່ງກ່າວ. ນອກຈາກນັ້ນ ສຳລັບກະຊວງ ອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ແມ່ນໄດ້ເຮັດສຳເລັດວຽກງານທີ່ສຳຄັນຈຳນວນໜຶ່ງ ເປັນຕົ້ນ:
  - ສ້າງຄວາມເຂົ້າໃຈໃຫ້ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ໃນການປັບປຸງຂັ້ນຕອນການເລີ່ມຕົ້ນ ແລະ ການດຳເນີນທຸລະກິດຕາມຄຳສັ່ງ ເລກທີ 02/ນຍ ແລະ 03/ນຍ;
  - ສຳເລັດການສັງລວມບັນຊີກິດຈະການທີ່ຕ້ອງຂໍອະນຸຍາດຕາມຄວາມສ່ຽງ ຂັ້ນພື້ນຖານ;

- ສ້າງປຶ້ມຄູ່ມືກ່ຽວກັບ ຫຼັກການອອກໃບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ ອີງໃສ່ບົດຮຽນທີ່ດີທີ່ສຸດຂອງສາກົນ ແລະ ຫຼັກການອີງໃສ່ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ໄດ້ແຈກຢາຍໃຫ້ຂະແໜງການເພື່ອເປັນບ່ອນອີງໃນການອອກ ໃບອະນຸຍາດ ແລ້ວ;
- ສຳເລັດການສ້າງ ແລະ ເປີດນຳໃຊ້ ເວັບໄຊທ໌ ຖານຂໍ້ມູນລະອຽດດ້ານລະບຽບການຂໍອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດເປັນພາສາລາວ ແລະ ພາສາອັງກິດ, ເຊິ່ງປະຈຸບັນສາມາດສັງລວມໄດ້ຫຼາຍກ່ວາ 320 ໃບອະນຸຍາດ;
- ສຳເລັດການສ້າງຄະນະປະສານງານ ເພື່ອປັບປຸງເນື້ອໃນຂອງ ເວັບໄຊທ໌ ຖານຂໍ້ມູນດ້ານລະບຽບການຂໍອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດ;
- ໄດ້ລິເລີ່ມນຳໃຊ້ຫຼັກການບໍລິຫານຄວາມສ່ຽງ ເຂົ້າໃນການປັບປຸງໃບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດໃນຂະແໜງອຸດສາຫະກຳປຸງແຕ່ງ. ຖ້າກິດຈະການໃດມີຄວາມສ່ຽງໜ້ອຍ ກໍ່ອອກອະນຸຍາດງ່າຍຂຶ້ນ (ຫຼື ບໍ່ຕ້ອງຂໍອະນຸຍາດ ກໍ່ສາມາດເຮັດໄດ້ເລີຍ);
- ໄດ້ອອກຂໍ້ຕົກລົງວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ ບັນຊີກິດຈະການໂຮງງານອຸດສາຫະກຳປຸງແຕ່ງ ແລະ ຫັດຖະກຳ ທີ່ຕ້ອງຂໍອະນຸຍາດສ້າງຕັ້ງໂຮງງານ ສະບັບເລກທີ 0167/ອຄ.ກອຫ ແລະ ໄດ້ລົງຈົດໝາຍເຫດທາງລັດຖະການແລ້ວ ເຊິ່ງຈະມີຜົນບັງຄັບໃຊ້ ເລີ່ມແຕ່ວັນທີ 30 ມີນາ 2023 ເປັນຕົ້ນໄປ;
- ໄດ້ສຳເລັດຮ່າງແຜນການປັບປຸງໃບອະນຸຍາດທີ່ເປັນບຸລິມະສິດ ທີ່ຍັງເຫຼືອ ອີກ 6 ໃບອະນຸຍາດ ສຳລັບ 18 ເດືອນໃນຕໍ່ໜ້າ.

➤ ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີໃຫ້ ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ, ໃນນາມຜູ້ປະຈຳການຄະນະກຳມະການຊີ້ນຳລວມ ອຳນວຍຄວາມສະດວກທາງດ້ານການຄ້າ ພິຈາລະນາເປັນເຈົ້າການປະສານສົມທົບກັບທຸກພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອປະເມີນຄືນ ຂໍ້ສະດວກ ແລະ ຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແຈ້ງການ ເລກທີ 04718/ຍທຂ.ຫກ, ແລະ ຄົ້ນຄວ້າທາງອອກ ທີ່ສ້າງສັນ ແລະ ເປັນຜົນດີແກ່ທຸກຝ່າຍ, ພ້ອມທັງ ຕິດຕາມການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ບັນດາທາງອອກດັ່ງກ່າວ. ຕໍ່ກັບບັນຫາການນຳເຂົ້າລົດເປົ່າ ແລະ ຄອນເທນເນີເປົ່າ ຂອງ ກະຊວງໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ: ຕໍ່ກັບບັນຫານີ້, ກອຄ ໄດ້ປະສານກັບ ກະຊວງໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ ຫຼາຍຄັ້ງ ແລະ ໄດ້ຕົກລົງໃຫ້ກົມການນຳເຂົ້າ ແລະ ສົ່ງອອກ, ກອຄ ສົມທົບກັບ ສຄອຊ ສັງລວມລາຍການສິນຄ້າກະສິກຳ ທີ່ຕ້ອງການເອົາລົດເປົ່າເຂົ້າມາຂົນ ເພື່ອສົ່ງອອກ ແລ້ວສົ່ງໃຫ້ກົມຂົນສົ່ງ ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າປັບປຸງແຈ້ງການຂອງຂະແໜງ ຍທຂ ໂດຍຄຳນຶງເຖິງບັນຫາຮອບດ້ານເປັນຕົ້ນ ຄວາມສະດວກ, ຄວາມວ່ອງໄວ, ຕົ້ນທຶນຂອງຜູ້ລົດ-ຜູ້ສົ່ງອອກ, ຄວາມພ້ອມທາງດ້ານເຕັກນິກ ແລະ ຄວາມສາມາດໃນການຄ່ຽນຖ່າຍ, ຄວາມສອດຄ່ອງກັບຍຸດທະສາດການຂົນສົ່ງ-ການຄ້າ ແລະ ການຫັນປະເທດເປັນເຂດເຊື່ອມໂຍງ-ເຊື່ອມຈອດໃນພາກພື້ນ, ທັງສອດຄ່ອງກັບອະນຸສັນຍາຂົນສົ່ງລະຫວ່າງປະເທດ ແລະ ແຈ້ງໃຫ້ແຂວງຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເປັນເອກະພາບໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ. ພ້ອມກັນນີ້, ກອຄ ແລະ ກຍທຂ ເຊິ່ງປະກອບຢູ່ໃນຄະນະກຳມະການອຳນວຍຄວາມສະດວກດ້ານການຄ້າ ແລະ ຂົນສົ່ງແຫ່ງຊາດ ທີ່ປັບປຸງໃໝ່ ຕາມດຳລັດ 145/ນຍ ກໍ່ຈະສຶກສາຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ຊຶ່ງຊາ ຜົນໄດ້ຜົນເສຍ ຂອງນິຕິກຳຄຸ້ມຄອງການຂົນສົ່ງສິນຄ້າເຂົ້າ-ອອກ ຕໍ່ເສດຖະກິດໂດຍລວມ ແລ້ວສະເໜີນະໂຍບາຍ ແລະ ມາດຕະການ ທີ່ເປັນການສົ່ງເສີມ ແລະ ສ້າງຂີດຄວາມສາມາດ ໃນການແຂ່ງຂັນ ຂອງເສດຖະກິດລາວ ເພື່ອສົ່ງເສີມການຜະລິດພາຍໃນ ແລະ ການສົ່ງອອກສິນຄ້າ ຕາມທ່າແຮງຂອງປະເທດ ເພື່ອການພັດທະນາເສດຖະກິດ ທີ່ເຂັ້ມແຂງ ແລະ ຍືນຍົງ.

✚ ຕາງໜ້າໃຫ້ກະຊວງໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ, ທ່ານ ລັນ ແສງອາພອນ, ຮອງລັດຖະມົນຕີ, ໄດ້ປະກອບຄຳເຫັນຕໍ່ທີ່ປະຊຸມຕໍ່ບັນຫາ ແລະ ຂໍ້ສະເໜີ ທີ່ຕິດພັນກັບຂະແໜງໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ, ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ ດັ່ງນີ້:

➤ ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແຈ້ງການ ເລກທີ 04718/ຍທຂ.ຫກ, ລົງວັນທີ 23 ກຸມພາ 2022 ກ່ຽວກັບ ການເພີ່ມທະວີຄວາມເຂັ້ມງວດໃນການຕິດຕາມ, ກວດກາ ລົດຂົນສົ່ງຕ່າງປະເທດທີ່ເຂົ້າມາ ສປປ ລາວ ໃຫ້ປະຕິບັດຕາມກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການ ເຊິ່ງເປັນຂໍ້ສະເໜີຂອງພາກທຸລະກິດ ແມ່ນສະເໜີໃຫ້ສາມາດນຳເອົາລົດ



ຂົນສົ່ງເປົ້າຂອງຕ່າງປະເທດ ແລະ ຕູ້ສິນຄ້າເປົ້າ ມາຮັບເອົາສິນຄ້າ ຢູ່ໃນ ສປປ ລາວ ໂດຍບໍ່ຕ້ອງຄ່ຽນຖ່າຍ ບໍ່ຕ້ອງສັບປ່ຽນ ຫົວລາກ-ຫາງລາກ ເພື່ອເປັນການສົ່ງເສີມການຜະລິດເພື່ອສົ່ງອອກ:

- ດ້ານຫຼັກການ: ການດຳເນີນການຂົນສົ່ງ ລະຫວ່າງປະເທດ ລະຫວ່າງ ສປປ ລາວ ແລະ ບັນດາປະເທດເພື່ອນບ້ານ ແມ່ນອີງໃສ່ ສັນຍາຂົນສົ່ງທາງບົກ 2 ຝ່າຍ ເຊັ່ນ ລະຫວ່າງ ລາວ - ຈີນ, ລາວ - ໄທ, ລາວ - ຫວຽດນາມ ແລະ ລາວ - ກຳປູເຈຍ ເຊິ່ງສັນຍາເຫຼົ່ານັ້ນ ໄດ້ກຳນົດ ບັນດາຫຼັກການ ແລະ ວິທີການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ໄດ້ອະທິບາຍ ບາງຫຼັກການທີ່ສຳຄັນ ໃນສັນຍາຂົນສົ່ງ ດັ່ງນີ້:
  - ໄດ້ກຳນົດບາງດ່ານ ທີ່ອະນຸຍາດໃຫ້ລົດປະເທດເພື່ອນບ້ານ ສາມາດເຂົ້າອອກໄດ້.
  - ໄດ້ກຳນົດບາງເສັ້ນທາງຫຼວງແຫ່ງຊາດ ທີ່ອະນຸຍາດໃຫ້ລົດປະເທດເພື່ອນບ້ານ ເຂົ້າມາແລ່ນໄດ້ ແຕ່ບໍ່ອະນຸຍາດໃຫ້ແລ່ນແບບຊະຊາຍຢູ່ທຸກເສັ້ນທາງ.
  - ຫ້າມລົດຂົນສົ່ງຂອງຕ່າງປະເທດ ຕິເປົ້າເຂົ້າມາເອົາສິນຄ້າ ເນື່ອງຈາກວ່າເປັນການລະເມີດສິດ ແລະ ການຍາດແຍ່ງວຽກເຮັດຢູ່ປະເທດເຈົ້າບ້ານ.
  - ຫ້າມລົດຂົນສົ່ງຂອງຕ່າງປະເທດ ເວລາມາສົ່ງສິນຄ້າແລ້ວ ບໍ່ໃຫ້ໄປແລ່ນເລາະຮັບສິນຄ້າອື່ນ ຢູ່ໃນດິນແດນລາວໄດ້ ເນື່ອງຈາກວ່າເປັນການຍາດວຽກເຮັດງານທຳຢູ່ພາຍໃນ ສປປ ລາວ.

- ຜ່ານມາ ເນື່ອງຈາກອີງໃສ່ ຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການ ທາງດ້ານການຂົນສົ່ງສິນຄ້າ ຈຳນວນຫຼາຍ ບວກກັບ ຄວາມພ້ອມຂອງລົດຂົນສົ່ງຂອງຄົນລາວ ຍັງບໍ່ທັນຕອບສະໜອງໄດ້, ຈຶ່ງໄດ້ໃຫ້ ລົດຂົນສົ່ງຂອງຕ່າງປະເທດ ສາມາດຕິເປົ້າເຂົ້າ ມາຮັບເອົາສິນຄ້າໄດ້ ແລະ ລົດຂົນສົ່ງຕ່າງປະເທດ ແລ່ນອອກອກເສັ້ນທາງ ເພື່ອມາສົ່ງສິນຄ້າຢູ່ປາຍທາງໄດ້.

- ໃນໄລຍະທີ່ມີການແຜ່ລະບາດຂອງພະຍາດ ໂຄວິດ-19, ການຂົນສົ່ງສິນຄ້າ ແມ່ນມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກຫຼາຍດ້ານ, ລົດຂົນສົ່ງສິນຄ້າແມ່ນບໍ່ພຽງພໍ, ແຕ່ລະປະເທດໄດ້ນຳໃຊ້ມາດຕະການ ເພື່ອປ້ອງກັນການແຜ່ລະບາດຂອງພະຍາດ ໂຄວິດ-19, ການຂົນສົ່ງສິນຄ້າ ແມ່ນບໍ່ໄດ້ຮັບການບໍລິການຈາກລົດຂົນສົ່ງຕ່າງປະເທດເທົ່າທີ່ຄວນ. ການຂົນສົ່ງສິນຄ້າແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ຄ່ຽນຖ່າຍຢູ່ດ່ານຊາຍແດນ ແລະ ອະນຸຍາດພຽງແຕ່ລົດຂົນສົ່ງສິນຄ້າອັນຕະລາຍ, ສິນຄ້າກະສິກຳ ທີ່ບຸດເນົ່າງ່າຍ, ລົດຂົນສົ່ງປະເພດວີຊາສະເພາະ, ສິນຄ້າທີ່ມີຄວາມສ່ຽງຕໍ່ການຄ່ຽນຖ່າຍ, ແລະ ສິນຄ້າຂະໜາດພິເສດ ໃຫ້ສົ່ງປາຍທາງໄດ້. ພ້ອມກັນນັ້ນ ກໍ່ເປັນການຫັນວິກິດໃຫ້ເປັນໂອກາດ ໃນການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ຜູ້ປະກອບການຂົນສົ່ງພາຍໃນ ເພື່ອຕອບສະໜອງຄວາມຕ້ອງການຂົນສົ່ງສິນຄ້າໃນໄລຍະດັ່ງກ່າວ.

- ຕໍ່ມາ, ພາຍໃຕ້ການຊີ້ນຳຂອງລັດຖະບານ ແຈ້ງການ ສະບັບເລກທີ 63/ທສນຍ, ຫ້ອງການ ກະຊວງ ຍທຂ ໄດ້ອອກແຈ້ງການ 04718/ຍທຂ.ຫກ ໃຫ້ ພະແນກ ຍທຂ ບັນດາແຂວງ ແລະ ດ່ານສາກົນ ໃຫ້ເຂົ້າມາຮັບ ຕິດຕາມກວດກາ ລົດຂົນສົ່ງສິນຄ້າຂອງຕ່າງປະເທດ ທີ່ເຂົ້າມາຮັບເອົາສິນຄ້າ ແລະ ສົ່ງສິນຄ້າ ທີ່ຜິດລະບຽບການ ແລະ ສັນຍາຂົນສົ່ງ 2 ຝ່າຍ ໂດຍສະເພາະ ແມ່ນການຫ້າມ ລົດຂົນສົ່ງເປົ້າ ເຂົ້າມາຮັບເອົາສິນຄ້າ ຢູ່ດິນແດນລາວ ເຊິ່ງຕ້ອງໃຫ້ລົດຂົນສົ່ງຂອງລາວເປັນຜູ້ຂົນສົ່ງ ແລະ ລົດຂົນສົ່ງສິນຄ້າຂອງຕ່າງປະເທດ ທີ່ແລ່ນອອກອກເສັ້ນທາງທີ່ກຳນົດ ໃນສັນຍາຂົນສົ່ງ ແລະ ສືບຕໍ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຈົນຮອດປັດຈຸບັນ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ກໍ່ເຫັນວ່າ ຍັງພົບບັນຫາ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ ຄວາມພ້ອມທີ່ຍັງບໍ່ທັນສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ຮອບດ້ານ ໂດຍສະເພາະ ການຊຸກຍູ້ ແລະ ໃຫ້ນະໂຍບາຍ ສົ່ງເສີມການຜະລິດ ເພື່ອສົ່ງອອກ.

➤ **ວິທີແກ້ໄຂ:** ກະຊວງ ຍທຂ ແລະ ບັນດາກະຊວງກ່ຽວຂ້ອງ ໄດ້ປຶກສາຫາລືກັນ ຈຶ່ງໄດ້ມີ ວິທີແກ້ໄຂ ດັ່ງນີ້:

- ໃນໄລຍະຂ້າມຜ່ານນີ້, ກະຊວງ ຍທຂ ແລະ ບັນດາກະຊວງກ່ຽວຂ້ອງ ໄດ້ປຶກສາຫາລືກັນ ແລະ ໄດ້ແກ້ໄຂ ໃນໄລຍະສັ້ນ ເປັນແຕ່ລະກໍລະນີຄື ໄດ້ມີນະໂຍບາຍຜ່ອນຜັນ ໃຫ້ລົດເປົ້າຕ່າງປະເທດ ເຂົ້າມາຮັບເອົາສິນຄ້າໄດ້ ແລະ ລົດຂົນສົ່ງສາມາດມາສົ່ງສິນຄ້າ ທີ່ອອກອກເສັ້ນທາງໄດ້ ຄືສິນຄ້າປະເພດ ກະສິກຳ, ສິນຄ້າບຸດເນົ່າງ່າຍ, ຕູ້ສິນຄ້າຈາກທ່າເຮືອ ທີ່ມາຮັບເອົາສິນຄ້າຢູ່ ສປປ ລາວ ເພື່ອໄປປະເທດທີ 3, ລົດຂົນສົ່ງສາມາດມາສົ່ງສິນຄ້າໄດ້ ເປັນຕົ້ນສິນຄ້າແຕກຫັກງ່າຍ, ສິນຄ້າທີ່ບໍ່ສາມາດຄ່ຽນຖ່າຍໄດ້, ສິນຄ້າທາດແຫຼວ, ວັດຖຸໄວໄຟ, ສິນຄ້າອັນຕະລາຍ,

ປະເພດລົດຂົນສົ່ງ ວິຊາສະເພາະ ທີ່ຢູ່ ສປປ ລາວ ຍັງບໍ່ມີ ຫຼື ບໍ່ພຽງພໍ, ກໍລະນີຢູ່ເຂດຊາຍແດນ ທີ່ລົດຂົນສົ່ງລາວ ບໍ່ສາມາດເຂົ້າເຖິງໄດ້ ໂດຍໄດ້ຮັບການຢັ້ງຢືນເຫັນດີເປັນແຕ່ລະໄລຍະ ຈາກ ຍທຂ ແຂວງ ຫຼື ສະມາຄົມ LITFA ຫຼື ສະມາຄົມຜູ້ຂົນສົ່ງແຂວງ, ກະຊວງ ຍທຂ ກໍ່ອະນຸຍາດ ໃຫ້ລົດຂົນສົ່ງ ເຂົ້າມາໄດ້.

- ກະຊວງ ຍທຂ ຈະຄົ້ນຄວ້າຄືນຕໍ່ກັບລາຄາການບໍລິການຂົນສົ່ງສິນຄ້າໃນ ສປປ ລາວ ເພື່ອໃຫ້ເໝາະສົມຕື່ມ.
- ສໍາລັບຂໍ້ສະເໜີ ໃນການປັບປຸງຂອດຂຶ້ນການຂ້ອນນຸຍາດນໍາລົດຂົນສົ່ງເປົ່າ ແລະ ຕູ້ສິນຄ້າເປົ່າ ຈາກຕ່າງປະເທດ ເຂົ້າມາຮັບສິນຄ້າຢູ່ ສປປ ລາວ, ຕາມບັນຊີບຸລິມະສິດ ຂອງກະຊວງ ອຄ ໃຫ້ສະດວກ, ກະຊວງ ໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ ພວມເກັບກໍາຂໍ້ມູນຈາກທຸກແຂວງ ກ່ຽວກັບຄວາມອາດສາມາດ ແລະ ກໍາລັງການຂົນສົ່ງຂອງລົດ ລາວ ແລະ ຈະອອກນິຕິກຳແນະນໍາ ລະອຽດຕື່ມ.
- ສໍາລັບ ວິທີການແກ້ໄຂໃນໄລຍະຍາວ, ກະຊວງ ຍທຂ ໄດ້ມອບໃຫ້ ກົມຂົນສົ່ງ ສືບຕໍ່ປຶກສາຫາລື ເພື່ອເຈລະຈາ ສັນຍາຂົນສົ່ງ 2 ຝ່າຍ ກັບປະເທດເພື່ອນບ້ານຄືນໃໝ່ ເພື່ອໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບກັບສະພາບເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ໃນ ປັດຈຸບັນ, ເປັນຕົ້ນແມ່ນການປັບປຸງຫຼັກການ ແລະ ວິທີການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໃນການຂົນສົ່ງສິນຄ້າ ເຂົ້າ-ອອກ ປະເທດ, ກໍານົດຮູບແບບການຮ່ວມມືຂອງຜູ້ປະກອບການ 2 ຝ່າຍ ເປັນຕົ້ນ ການຄ້າປະກັນລົດຂົນສົ່ງ, ຄ້າປະກັນ ສິນຄ້າ, ການແລກປ່ຽນຫົວລາກ - ຫາງລາກ ກໍານົດຂອບເຂດການຂົນສົ່ງ ແລະ ອື່ນໆ ບົນພື້ນຖານຕ່າງຝ່າຍຕ່າງ ມີຜົນປະໂຫຍດ. ໃນໄລຍະກ່ອນການເຈລະຈາສັນຍາຂົນສົ່ງ, ກໍາຈະໄດ້ປຶກສາຫາລື ລະຫວ່າງ ພາກລັດ ແລະ ພາກ ທຸລະກິດລາວຕື່ມອີກ ເພື່ອສ້າງຄວາມເປັນເອກພາບ ໃຫ້ໄປໃນທິດທາງດຽວກັນ. ພ້ອມກັນນີ້ ກໍາຈະເພີ່ມທະວີ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ດໍາລັດວ່າດ້ວຍການສ້າງຕັ້ງ ແລະ ເຄື່ອນໄຫວ ຂອງຄະນະກຳມະການອໍານວຍຄວາມ ສະດວກທາງດ້ານການຄ້າ ແລະ ການຂົນສົ່ງ ທີ່ໄດ້ຖືກຮັບຮອງແລ້ວ, ແລະ ສືບຕໍ່ຊຸກຍູ້ປັບປຸງ ສະມາຄົມຂົນສົ່ງ ລາວ ທັງຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ໃຫ້ມີຄວາມເຂັ້ມແຂງ.

**✚ ຕາງໜ້າ ກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ, ທ່ານ ປອ ສະຖາບັນດິດ ອິນສີຊຽງໃໝ່, ຮອງລັດຖະມົນຕີ, ໄດ້ປະກອບຄໍາ ເຫັນຕໍ່ທີ່ປະຊຸມ ຕໍ່ບັນຫາ ແລະ ຂໍ້ສະເໜີ ທີ່ຕິດພັນກັບຂະແໜງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ, ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ ດັ່ງນີ້:**

- ຕໍ່ກັບຄໍາເຫັນຂອງນັກເສດຖະສາດຈາກທະນາຄານໂລກ ທີ່ສະເໜີວ່າລັດຖະບານ ຄວນປັບປຸງການໃຫ້ນະໂຍບາຍ ສົ່ງເສີມດ້ານພາສີ-ອາກອນ ແນໃສ່ຫຼຸດຜ່ອນບັນດານະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວ ແມ່ນເຫັນດີ ແລະ ຍິນດີຄົ້ນຄວ້າເພື່ອປັບປຸງ ໃນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສົ່ງເສີມການລົງທຶນ.
- ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີ ໃຫ້ມີການປັບປຸງກົດໝາຍສົ່ງເສີມການລົງທຶນ ເພື່ອໃຫ້ສາມາດລົບລ້າງບັນຊີຄວບຄຸມ ແລະ ການຂໍ ໃບອະນຸຍາດລົງທຶນ (ທີ່ບໍ່ແມ່ນກິດຈະການ ສໍາປະທານ), ກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນເຫັນວ່າເປັນຂໍ້ສະເໜີ ທີ່ມີປະໂຫຍດ ແລະ ຄວນໄດ້ຮັບການຄົ້ນຄວ້າພິຈາລະນາຢ່າງເລິກເຊິ່ງ. ເນື່ອງຈາກວ່າ ກິດຈະການໃນບັນຊີຄວບຄຸມ ແມ່ນປະເພດທຸລະກິດ ທີ່ມີຜົນກະທົບ ຕໍ່ຄວາມໝັ້ນຄົງຂອງຊາດ, ຄວາມເປັນລະບຽບຮຽບຮ້ອຍຂອງສັງຄົມ, ຮີດຄອງປະເພນີອັນດີງາມຂອງຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ສັງຄົມ ແລະ ທໍາມະຊາດ, ພ້ອມກັນນີ້ ກໍ່ຕິດພັນກັບຄຸນ ລັກສະນະຂອງຜູ້ທີ່ຈະເຂົ້າມາລົງທຶນ ເຊິ່ງຕ້ອງໄດ້ມີການກວດກາປະຫວັດ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າຜູ້ລົງທຶນ ມີຄຸນນະພາບ.
- ປະຈຸບັນ ກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ ກໍາລັງດໍາເນີນການຄົ້ນຄວ້າປັບປຸງກົດໝາຍສົ່ງ ເສີມການລົງທຶນ ເພື່ອ ສະເໜີສະພາແຫ່ງຊາດ ຮັບຮອງໃນ ເດືອນ ທັນວາ ປີ 2023, ເຊິ່ງກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ ພ້ອມເຮັດ ວຽກຮ່ວມກັບພາກທຸລະກິດໃນການຄົ້ນຄວ້າຍົກໃຫ້ເຫັນ ເຖິງເຫດຜົນຢ່າງລະອຽດ ແລະ ຮອບດ້ານ ທີ່ເຫັນຄວນ ໃຫ້ ລົບລ້າງບັນຊີຄວບຄຸມ ເພື່ອນໍາໄປປຶກສາ ຫາລືຄົ້ນຄວ້າສົມທົບກັບຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງຕາມຂະບວນການ ປັບປຸງກົດໝາຍ.

**✚ ຕາງໜ້າ ກະຊວງຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະທໍາ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ, ທ່ານ ອຸ່ນທວງ ຂາວພັນ, ຮອງລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ປະກອບຄໍາ ເຫັນຕໍ່ທີ່ປະຊຸມ ຕໍ່ຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບກະຊວງ ຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະທໍາ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ ດັ່ງນີ້:**

- ໂດຍລວມແມ່ນເຫັນດີ ຕໍ່ກັບບົດລາຍງານ ບັນດາຂໍ້ສະເໜີ ແລະ ຄວາມຄືບໜ້າ ທີ່ຕິດພັນກັບກະຊວງ ຖວທ ທີ່ກອງ ເລຂາ ໄດ້ລາຍງານ ໃນວາລະກ່ອນໜ້ານີ້.

- ປະຈຸບັນ ກະຊວງ ຖວທ ພວມຢູ່ໃນຂັ້ນຕອນການປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການທ່ອງທ່ຽວ ເຊິ່ງຄາດວ່າຈະໄດ້ເອົາເຂົ້າສະເໜີສະພາແຫ່ງຊາດໃນໄຕມາດທີ 3 ຂອງປີ 2023 ນີ້.
- ສໍາລັບບັນດາຂໍ້ສະເໜີທີ່ໄດ້ສະເໜີໃຫ້ກະຊວງ ຖວທ ເປັນໃຈກາງປະສານງານ ແມ່ນສະເໜີໃຫ້ພາກທຸລະກິດ ສະເໜີທາຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງທີ່ຕິດພັນໂດຍກົງເພີ່ມຕື່ມ, ສ່ວນກະຊວງ ຖວທ ຈະສືບຕໍ່ຊຸກຍູ້ສົມທົບກັບທຸກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງທັງພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ຮ່ວມມືກັນແກ້ໄຂບາງຂໍ້ສະເໜີທີ່ຍັງຄ້າງຄາ ແລະ ຕິດຕາມຊຸກຍູ້ບັນຫາທີ່ແກ້ໄຂໄດ້ແລ້ວ ໃຫ້ດໍາເນີນໄປໄດ້ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ. ກະຊວງ ຖວທ ກໍ່ໄດ້ມອບໝາຍໃຫ້ກົມຄຸ້ມຄອງທຸລະກິດ ການທ່ອງທ່ຽວ ເປັນໜ່ວຍງານປະສານງານບັນຫາທີ່ຕິດພັນກັບການທ່ອງທ່ຽວ.
- ກະຊວງ ຖວທ ສະເໜີໃຫ້ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ໃຫ້ບຸລິມະສິດ ຫົວໜ່ວຍທຸລະກິດຂະແໜງການທ່ອງທ່ຽວ ໃຫ້ສາມາດເຂົ້າເຖິງເງິນກູ້ດອກເບ້ຍຕໍ່າ ໃຫ້ງ່າຍຂຶ້ນ. ພ້ອມທັງສະເໜີໃຫ້ພາກທຸລະກິດ ເຂົ້າຮ່ວມໃນການໂຄສະນາປະຊາສໍາພັນການທ່ອງທ່ຽວ ໂດຍສະເພາະ ແມ່ນການວາງສະແດງຢູ່ຕ່າງປະເທດ.

✚ **ຕາງໜ້າ ທະນາຄານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ, ທ່ານ ນາງ ຂັນແກ້ວ ຫຼ້າມະນີເງິ, ຮອງຜູ້ວ່າການ ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ໄດ້ປະກອບຄໍາເຫັນຕໍ່ທີ່ປະຊຸມ ຕໍ່ຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ ດັ່ງນີ້:**

- ປະຈຸບັນ ທຫລ ພວມຢູ່ໃນຂັ້ນຕອນປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທະນາຄານທຸລະກິດ, ແລະ ກໍາລັງຄົ້ນຄວ້າເພື່ອສ້າງບຸດທະສາດໃນການຄຸ້ມຄອງໜີ້ສິນຕໍ່ຕ່າງປະເທດ. ຜ່ານມາໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກໍາຕ່າງໆ ໂດຍສະເພາະທີ່ຕິດພັນກັບການແລກປ່ຽນເງິນຕາ.
- **ຕໍ່ກັບບັນຫາການສະເໜີໃຫ້ອະນຸຍາດນໍາໃຊ້ໃບຢັ້ງຢືນສິດນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ ທີ່ຮັບຮອງໄດ້ໂດຍນາຍບ້ານເປັນຫຼັກຊັບຄ້ໍາປະກັນເງິນກູ້ຈໍານວນໜ້ອຍໃນເຂດທີ່ບໍ່ມີການອອກໃບຕາດິນຂອບທອງ:** ຜ່ານມາເພື່ອປະຕິບັດມາດຕາ 104 ຂອງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທີ່ດິນ ປີ 2019 ທີ່ກໍານົດວ່າ ໃຫ້ນໍາເອົາໃບຕາດິນຂອບທອງເປັນຫຼັກຊັບຄ້ໍາປະກັນ ແລະ ຈົດທະບຽນຄ້ໍາປະກັນຢູ່ຂະແໜງຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ທຫລ ໄດ້ອອກແຈ້ງການ ເລກທີ 506/ກຄທ ລົງວັນທີ 27 ສິງຫາ 2020 ແລະ ແຈ້ງການ 313/ກຄສງ ລົງວັນທີ 28 ສິງຫາ 2020 ເພື່ອໃຫ້ສະຖາບັນການເງິນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທີ່ດິນຢ່າງເຂັ້ມງວດ, ແຕ່ເຫັນວ່າຂອດການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ກໍ່ບໍ່ຄ່ອງຕົວເທົ່າທີ່ຄວນ. ສະນັ້ນ ປະຈຸບັນ ກົມຄຸ້ມຄອງທະນາຄານທຸລະກິດ ພວມຄົ້ນຄວ້າສ້າງນິຕິກຳຂັ້ນຜູ້ວ່າການ ເພື່ອແນະນໍາລະອຽດວ່າ ເອກະສານກ່ຽວກັບສິດນໍາໃຊ້ທີ່ດິນທີ່ຈະນໍາມາເປັນຫຼັກຊັບຄ້ໍາປະກັນສາມາດໃຊ້ເອກະສານຫຍັງໄດ້ແດ່, ວົງເງິນກູ້ເທົ່າໃດ ຄວນໃຊ້ເອກະສານຫຍັງ ແລະ ຈະປະເມີນມູນຄ່າຄິແນວໃດ. ຕໍ່ກັບບັນຫານີ້, ທະນາຄານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ກໍ່ຈະສືບຕໍ່ຄົ້ນຄວ້າໃຫ້ສອດຄ່ອງເໝາະສົມ ໂດຍປະສານສົມທົບກັບກະຊວງຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ທີ່ກໍາລັງຮ່າງນິຕິກຳກ່ຽວກັບບັນຫາດຽວກັນເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ນິຕິກຳຂອງທັງສອງຂະແໜງການສອດຄ່ອງກັນ. ສະນັ້ນ ທິດທາງແກ້ໄຂໃນໄລຍະທີ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍບໍ່ທັນຄົບຖ້ວນສົມບູນ ແມ່ນຈະອອກນິຕິກຳ ມານໍາໃຊ້ກ່ອນ ໂດຍຄາດຄະເນວ່າຈະສາມາດສໍາເລັດໃນເດືອນ ກໍລະກົດ 2023.
- **ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບວຽກງານຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື້ອ ເພື່ອຍົກລະດັບຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື້ອ ໃຫ້ຂະຫຍາຍຄອບຄຸມທົ່ວເຖິງ ແລະ ການເຊື່ອມໂຍງຂໍ້ມູນກັບບັນດາຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ:** ຜ່ານມາ ທຫລ ໄດ້ສ້າງດໍາລັດວ່າດ້ວຍວຽກງານຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື້ອ ສະບັບເລກທີ 224/ລບ, ລົງວັນທີ 19 ກໍລະກົດ 2019 ແລະ ສ້າງຕັ້ງບໍລິສັດຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື້ອແຫ່ງ ສປປ ລາວ ໃນປີ 2020. ບໍລິສັດຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື້ອ ເປັນວິສາຫະກິດທີ່ ທຫລ ເປັນຜູ້ຖືຫຸ້ນ 100%, ເຄື່ອນໄຫວ ແລະ ໃຫ້ບໍລິການສັງຄົມຕາມກົດໝາຍວ່າດ້ວຍວິສາຫະກິດ, ດໍາລັດວ່າດ້ວຍວຽກງານຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື້ອ ແລະ ມີການໄລ່ລຽງ. ເພື່ອພັດທະນາຜະລິດຕະພັນ ແລະ ຍົກລະດັບຄຸນນະພາບຂອງຂໍ້ມູນ ທະນາຄານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ, ບໍລິສັດຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື້ອ ກໍ່ໄດ້ປະສານສົມທົບ ເຊັນບົດບັນທຶກຄວາມເຂົ້າໃຈ (MOU) ກັບຫຼາຍພາກສ່ວນ ທັງພາກລັດ ແລະ ພາກເອກະຊົນ ເພື່ອສັງລວມເອົາຂໍ້ມູນອື່ນເຂົ້າມາຮັບໃຊ້ການຈັດລໍາດັບສິນເຊື້ອບຸກຄົນ (credit scoring) ແລະ ພະຍາຍາມຈະຈັດລໍາດັບຂໍ້ມູນສິນເຊື້ອຂອງນິຕິບຸກຄົນ (credit rating). ມາຮອດປີ 2022 ແມ່ນສາມາດຈັດລໍາດັບສິນເຊື້ອຂອງບຸກຄົນໄດ້ແລ້ວ ໂດຍໝູນໃຊ້ຂໍ້ມູນການຊໍາລະຄ່າໂທລະສັບ ແລະ ຄ່າໄຟຟ້າ ແຕ່ກໍ່ຍັງບໍ່ທັນສາມາດສັງລວມໄດ້ທົ່ວປະເທດ. ສໍາລັບການເກັບກຳຂໍ້ມູນ

ຂອງນິຕິບຸກຄົນ ກໍ່ພົບຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ ໂດຍສະເພາະ ແມ່ນຂໍ້ມູນວິສາຫະກິດ, ຂໍ້ມູນຖານະການເງິນ ແລະ ຂໍ້ມູນການເສຍອາກອນ, ແລະ ບໍລິສັດຍັງມີຄວາມຈຳເປັນຕ້ອງໄດ້ລົງທຶນຊື້ ແລະ ປະກອບລະບົບເຕັກໂນໂລຢີໃໝ່ ທີ່ມີມູນຄ່າສູງ ເຊິ່ງບໍລິສັດກໍ່ບໍ່ມີແຫຼ່ງທຶນທີ່ພຽງພໍ. ໃນຕໍ່ໜ້າ ທຫລ ຈະປັບປຸງໂຄງສ້າງບໍລິສັດຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື່ອ ເພື່ອລະດົມແຫຼ່ງທຶນ ໂດຍຈະຫັນເອົາທະນາຄານທຸລະກິດມາຖືຮຸ້ນນຳ ແລະ ຄາດຄະເນວ່າຈະໃຫ້ສຳເລັດໃນທ້າຍປີ 2023, ແລະ ຄາດໝາຍໃຫ້ສຳເລັດພັດທະນາຜະລິດຕະພັນ credit rating ແມ່ນໃນປີ 2024. ພ້ອມດຽວກັນ ທຫລ ກໍ່ຈະໄດ້ຄົ້ນຄວ້າກ່ຽວກັບການເກັບ ຄ່າທຳນຽມ ແລະ ຄ່າບໍລິການຂອງ ບໍລິສັດຂໍ້ມູນຂ່າວສານສິນເຊື່ອຄືນໃໝ່ ຕາມທີ່ພາກທຸລະກິດໄດ້ສະເໜີ. ນອກຈາກນີ້ ກໍ່ຈະສູ້ຊົນຮິບໂຮມເອົາສະຖາບັນການເງິນທີ່ຍັງບໍ່ໄດ້ເຂົ້າເປັນສະມາຊິກ ມາເຂົ້າເປັນສະມາຊິກຕື່ມ, ແຕ່ເຫັນວ່າ ປະຈຸບັນ ສະຖາບັນການເງິນທັງໝົດທີ່ໄດ້ເຂົ້າເປັນສະມາຊິກ ກໍ່ກວມເອົາ 96% ຂອງຈຳນວນບັນຊີສິນເຊື່ອທັງໝົດແລ້ວ.

✚ **ຕາງໜ້າ ກະຊວງການເງິນ, ທ່ານ ສັນຕິພາບ ພົມວິຫານ, ລັດຖະມົນຕີ** ໄດ້ປະກອບຄຳເຫັນຕໍ່ທີ່ປະຊຸມ ຕໍ່ຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບກະຊວງການເງິນ ເຊິ່ງສາມາດສະຫຼຸບໄດ້ ດັ່ງນີ້:

- ຜ່ານມາ ແລະ ປະຈຸບັນ ກະຊວງການເງິນໄດ້ສຸມໃສ່ ວຽກງານການຫັນເປັນທັນສະໄໝຂອງກະຊວງການເງິນ ຕາມທີ່ໄດ້ລະບຸໃນວາລະແຫ່ງຊາດວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດການເງິນ, ສະນັ້ນ ທຸກໆຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບການຫັນເປັນທັນສະໄໝຂອງກະຊວງການເງິນ ແມ່ນຈະໃຫ້ສຳເລັດໃນປີ 2023 ນີ້.
- ກະຊວງການເງິນເຫັນດີຕາມການລາຍງານບັນດາຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບກະຊວງການເງິນ ແລະ ຄວາມຄືບໜ້າ ທີ່ກອງເລຂາໄດ້ລາຍງານໃນວາລະກ່ອນໜ້ານີ້, ເຊິ່ງກະຊວງການເງິນມີຄຳເຫັນເພີ່ມເຕີມດັ່ງນີ້:
  - **ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີ ໃຫ້ລັດຖະບານແຕ່ງຕັ້ງໜ່ວຍງານເອກະລາດໃນການຕິດຕາມ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ລັດຖະບັນຍັດ ເລກທີ 002/ປປທ ໃນຂອບເຂດທີ່ວ່າປະເທດ:** ເຫັນວ່າ ຄ່າທຳນຽມ ແລະ ຄ່າບໍລິການ ທີ່ກຳນົດໃນລັດຖະບັນຍັດ ເລກທີ 002/ປປທ ແມ່ນຕິດພັນກັບຫຼາຍຂະແໜງການ, ສະນັ້ນ ເພື່ອຮັບປະກັນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດລັດຖະບັນຍັດ ຢ່າງເປັນເອກະພາບທັງໃນຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ, ກະຊວງການເງິນ ໄດ້ມີການຕິດຕັ້ງລະບົບ POS ເພື່ອເກັບຄ່າທຳນຽມ ແລະ ຄ່າບໍລິການທີ່ກະຊວງການເງິນຮັບຜິດຊອບ, ແລະ ຈະໄດ້ມີການຂະຫຍາຍເພື່ອຕິດຕັ້ງຢູ່ບ່ອນບໍລິການຂອງບັນດາຂະແໜງການຕ່າງໆທີ່ເກັບຄ່າທຳນຽມ ແລະ ຄ່າບໍລິການເພີ່ມຕື່ມ.
  - **ສະເໜີໃຫ້ກົມພາສີ ເລັ່ງລັດຂະຫຍາຍຂອບເຂດການນຳໃຊ້ LNSW ໃນແງ່ປະເພດສິນຄ້າ ແລະ ດ່ານພາສີ:** ຮອດປະຈຸບັນ ລະບົບ LNSW ໄດ້ຮັບການຕິດຕັ້ງ ແລະ ນຳໃຊ້ຢູ່ 9 ດ່ານພາສີສາກົນ, ໄດ້ມີການຍົກລະດັບລະບົບ LNSW ແລະ ລະບົບ ASYCUDA ມາເປັນລະບົບດຽວກັບລະບົບແຈ້ງພາສີປະຕູດຽວແຫ່ງຊາດອາຊີກູດາ ພລັສ (NSWA+) ເຊິ່ງເປັນລະບົບແຈ້ງພາສີເປັນລາຍລະອຽດ ແບບເອເລັກໂຕນິກ ຕາມມາດຕະຖານສາກົນ.
  - **ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີໃຫ້ຂະແໜງການເງິນ ພິຈາລະນາ ເປັນເຈົ້າການ ປະສານສົມທົບກັບພາກສ່ວນຕ່າງໆ ເພື່ອ ລວມສູນການເກັບຄ່າທຳນຽມທີ່ຕິດພັນກັບການຂົນສົ່ງສິນຄ້າ:** ອີງຕາມດຳລັດວ່າດ້ວຍດ່ານຊາຍແດນ ແລະ ສະໜາມບິນສາກົນ ເລກທີ 558/ ໄດ້ລະບຸໃຫ້ຂະແໜງພາສີ ເປັນຜູ້ຈັດເກັບທຸກຄ່າທຳນຽມ ແລະ ຄ່າບໍລິການຢູ່ດ່ານແບບລວມສູນ, ແຕ່ໃນພາກປະຕິບັດ ຍັງບໍ່ທັນເຮັດໄດ້ຢ່າງເປັນເອກະພາບກັນ ເນື່ອງຈາກດ່ານພາສີຊາຍແດນ ແມ່ນປະກອບມີຫຼາຍພາກສ່ວນເຊັ່ນ ຂະແໜງປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, ການເງິນ, ກະສິກຳ, ການຕ່າງປະເທດ, ແລະ ຫ້ອງວ່າການປົກຄອງແຂວງ. ກະຊວງການເງິນ ຈະສືບຕໍ່ສົມທົບກັບພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ພັດທະນາ ແລະ ຜັນຂະຫຍາຍການຕິດຕັ້ງລະບົບອີເລັກໂຕນິກ (Smart tax) ເຂົ້າໃນການເກັບຄ່າທຳນຽມ ແລະ ຄ່າບໍລິການຢູ່ດ່ານຊາຍແດນ ແບບລວມສູນ.

**ວາລະທີ 8: ກ່າວມີຄຳເຫັນ ແລະ ໃຫ້ທິດຊີ້ນຳຕໍ່ກອງປະຊຸມ ໂດຍ ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ**

ໃນພາກສະຫຼຸບຂອງກອງປະຊຸມ, ທ່ານ ສອນໄຊ ສີພັນດອນ, ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ, ໄດ້ຕາງໜ້າລັດຖະບານ ສະແດງຄວາມຂອບໃຈ ແລະ ຍ້ອງຍໍຊົມເຊີຍ ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດ, ສະມາຄົມທຸລະກິດພາຍໃນ ແລະ ສະພາການຄ້າຕ່າງປະເທດປະຈຳຢູ່ ສປປ ລາວ ທີ່ເປັນເຈົ້າການ ແລະ ໄດ້ປະກອບສ່ວນ ອັນມີຄຸນຄ່າສູງ ເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ບັນລຸຕາມຈຸດປະສົງ ແລະ ລະດັບຄາດໝາຍທີ່ກຳນົດ. ທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ມີຄຳເຫັນເນັ້ນໜັກ ໃນ 3 ບັນຫາໃຫຍ່ຕໍ່ກອງປະຊຸມຄື:

- i. **ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຜົນກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ຄັ້ງທີ 13:** ໄດ້ມີຂໍ້ສະເໜີ ໃຫ້ລັດຖະບານຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ພິຈາລະນາ ທັງໝົດ 49 ຂໍ້ສະເໜີ. ຜ່ານການຄົ້ນຄວ້າ, ພິຈາລະນາ ແລະ ແກ້ໄຂບັນຫາຕົວຈິງເຫັນວ່າ 21 ຂໍ້ສະເໜີໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂແລ້ວ, 20 ຂໍ້ສະເໜີ ມີຄວາມຄືບໜ້າໃນການແກ້ໄຂ ແລະ 8 ຂໍ້ສະເໜີ ແມ່ນບໍ່ສາມາດແກ້ໄຂໄດ້. ເມື່ອຕີລາຄາ ໂດຍລວມເຫັນວ່າ ແຕ່ລະຂະແໜງການ ກໍໄດ້ມີຄວາມພະຍາຍາມ ແລະ ເອົາໃຈໃສ່ ແກ້ໄຂບັນຫາ ທີ່ພາກທຸລະກິດ ໄດ້ສະເໜີ, ແຕ່ການແກ້ໄຂຕົວຈິງ ກໍຍັງຊັກຊ້າ. ດັ່ງນັ້ນ, ລັດຖະບານຂໍຮັບເອົາຂໍ້ຄົງຄ້າງດັ່ງກ່າວ ໄປສືບຕໍ່ປັບປຸງແກ້ໄຂ.
  
- ii. **ຄຳເຫັນແລກປ່ຽນ ແລະ ຄຳສະເໜີ ຂອງກອງປະຊຸມ**
  - **ຕໍ່ຄຳສະເໜີ ຂອງປະທານສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ:** ຕໍ່ການສະເໜີ ໃຫ້ສ້າງດຳລັດວ່າດ້ວຍກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ, ພື້ນຖານ ເຫັນວ່າ ຈະຊ່ວຍສ້າງຄວາມເຂົ້າໃຈ ທີ່ເປັນເອກະພາບ ກ່ຽວກັບພາລະບົດບາດ, ໜ້າທີ່, ຄວາມຮັບຜິດຊອບ, ກົນໄກການປະສານງານ ແລະ ແບບແຜນວິທີເຮັດວຽກ ຂອງແຕ່ລະພາກສ່ວນ ທັງພາກລັດ ແລະ ທຸລະກິດ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ການສ້າງດຳລັດ ຈະມີຂັ້ນຕອນ ແລະ ຂະບວນການທີ່ຍາວ. ດັ່ງນັ້ນ ເຫັນຄວນສ້າງເປັນຂໍ້ຕົກລົງ ທີ່ສາມາດນຳໃຊ້ໄດ້ທັນກັບສະພາບການ, ແລະ ໃນຕໍ່ໜ້າ ຖ້າມີຄວາມຈຳເປັນ ຈຶ່ງຍົກລະດັບເປັນດຳລັດ. ທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ມອບໃຫ້ກະຊວງພາຍໃນ ເປັນໃຈກາງໃນການປະສານ, ຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ຮ່າງຂໍ້ຕົກລົງຮ່ວມກັບທຸກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເປັນຕົ້ນແມ່ນ ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ແລະ ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ, ແລ້ວສົ່ງມາໃຫ້ນາຍົກລັດຖະມົນຕີລົງລາຍເຊັນ ພາຍໃນ 30 ວັນ.
  - **ຕໍ່ຄຳສະເໜີ ຂອງປະທານສະພາການຄ້າເອີຣົບປະຈຳລາວ:** ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ສະແດງຄວາມຂອບໃຈ ຕໍ່ຄຳຄິດເຫັນທີ່ຈິງໃຈ ແລະ ສ້າງສັນ. ຕໍ່ກັບບັນຫາທີ່ສະເໜີຄື: ການອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່ການສ້າງຕັ້ງທຸລະກິດ, ການສ້າງຄວາມອາດສາມາດແຂ່ງຂັນ, ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ ແລະ ການດຶງດູດເອົາການລົງທຶນທີ່ມີຄຸນນະພາບ ລ້ວນແຕ່ເປັນວຽກທີ່ລັດຖະບານໃຫ້ຄວາມສຳຄັນ ແລະ ກໍຈະສືບຕໍ່ເພີ່ມຄວາມເອົາໃຈໃສ່ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໃຫ້ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນສູງຂຶ້ນ.
  - **ຕໍ່ຄຳສະເໜີຂອງທະນາຄານໂລກ:** ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ສະແດງຄວາມຂອບໃຈ ແລະ ເຫັນດີຕໍ່ຄຳຄິດເຫັນຂອງນັກເສດຖະສາດອາຊີໃສຈາກທະນາຄານໂລກ ທີ່ໄດ້ສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານ 5 ຈຸດທີ່ຕ້ອງເອົາໃຈໃສ່ ໃນການແກ້ໄຂບັນຫາເສດຖະກິດ ແລະ ການເງິນ ເປັນຕົ້ນແມ່ນ 1. ການຫຼຸດຜ່ອນມາດຕະການຍົກເວັ້ນພາສີ-ອາກອນ ແລະ ການເພີ່ມອັດຕາພາສີ-ອາກອນ ບາງລາຍການພາຍຫຼັງໂຄວິດ 19 ໄດ້ຜ່ອນຄາຍລົງ; 2. ການປັບປຸງຄຸ້ມຄອງການລົງທຶນຂອງລັດ, ຂອງເອກະຊົນ ແລະ ການຮ່ວມລົງທຶນລະຫວ່າງລັດ ແລະ ເອກະຊົນ; 3. ການປັບປຸງໂຄງສ້າງໜີ້ສາທາລະນະໂດຍຜ່ານການເຈລະຈາຄືນໃໝ່; 4. ການປັບປຸງສະຖຽນລະພາບຂອງຂະແໜງທະນາຄານ ໂດຍຜ່ານເຄື່ອງມືດ້ານນິຕິກຳ; ແລະ 5. ການປັບປຸງສະພາບແວດລ້ອມການດຳເນີນທຸລະກິດ ແລະ ການລົງທຶນ.
  - **ຕໍ່ 3 ຂໍ້ສະເໜີຂອງກອງເລຂາກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ:**
    1. ຕໍ່ຂໍ້ສະເໜີ ກຳນົດໄລຍະເວລາທີ່ຊັດເຈນຕໍ່ຕໍ່ກັບການແກ້ໄຂຂໍ້ສະເໜີບຸລິມະສິດ ທີ່ພາກທຸລະກິດຍົກຂຶ້ນ ແມ່ນເຫັນດີ ແລະ ເຫັນວ່າ ສອດຄ່ອງກັບທີ່ນັກເສດຖະສາດຈາກທະນາຄານໂລກສະເໜີ.
    2. ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີ ໃຫ້ໜ່ວຍງານພາກລັດ ແຕ່ງຕັ້ງຜູ້ຕາງໜ້າທີ່ມາຮ່ວມໃນກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ລະຫວ່າງ ພາກລັດ ແລະ ພາກທຸລະກິດ ລະດັບວິຊາການ ແລະ ລະດັບນະໂຍບາຍໃນລະດັບຜູ້ທີ່ມີອຳນາດໃນການຕັດສິນໃຈ ເພື່ອໃຫ້ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບໜ້າຜົນ: ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີນີ້ ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ສະເໜີໃຫ້ບັນດາກະຊວງທີ່

ກ່ຽວຂ້ອງ ໄດ້ຊີ້ນຳໃຫ້ລະດັບຄະນະກົມ ຫຼື ວິຊາການທີ່ເຮັດວຽກວິຊາສະເພາະຕົວຈິງທີ່ຕິດພັນກັບຂໍ້ສະເໜີ ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມທີ່ຕິດພັນຕື່ມ.

3. ຕໍ່ກັບຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບຫຼາຍຂະແໜງການ, ສະເໜີໃຫ້ຂະແໜງການຫຼັກ ທີ່ຕິດພັນກັບການຄຸ້ມຄອງຂະ ແໜງທຸລະກິດນັ້ນໆ ເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບໃນການເປັນໃຈກາງປະສານງານກັບ ບໍາແຂງການອື່ນໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເພື່ອຊ່ວຍພາກທຸລະກິດຂອງພວກເຮົາໃນການຕິດຕາມການແກ້ໄຂຂໍ້ສະເໜີ: ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ເຫັນວ່າ ຈະ ໄດ້ນຳໃຊ້ກົນໄກການປະສານງານປົກກະຕິ, ໂດຍສະເພາະ ນຳໃຊ້ຈຸດປະສານງານຂອງພາກລັດ ກໍ່ຄື ກະຊວງ ອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ, ສ່ວນເບື້ອງພາກທຸລະກິດ ກໍ່ແມ່ນກອງເລຂາກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ເປັນຜູ້ ປະສານ. ນອກນັ້ນ ລັດຖະບານກໍ່ໄດ້ມີນິຕິກຳ ຄື ຄະນະ 145/ນຍ ທີ່ໄດ້ແຕ່ງຕັ້ງຄະນະຊີ້ນຳການອຳນວຍ ຄວາມສະດວກທາງດ້ານການຄ້າ ແລະ ການຂົນສົ່ງ ເຊິ່ງມີທັງຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ຂັ້ນແຂວງ, ເຊິ່ງໃນຂັ້ນສູນກາງ ກໍ່ມີ ກົມການນຳເຂົ້າ ແລະ ສົ່ງອອກ, ແລະ ກົມຂົນສົ່ງ ເປັນກອງເລຂາ. ສຳລັບວຽກງານສົ່ງເສີມການລົງທຶນ ກໍ່ ແມ່ນ ກົມສົ່ງເສີມການລົງທຶນເປັນໃຈກາງປະສານງານຄົ້ນຄວ້າພິຈາລະນາເພື່ອລາຍງານລັດຖະບານ. ປະຈຸບັນ ລັດຖະບານໄດ້ຕັດວຽກງານການເຄື່ອນໄຫວກອງປະຊຸມ ຂອງຄະນະຄຸ້ມຄອງ ແລະ ສົ່ງເສີມການລົງທຶນ ທັງ ຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ຂັ້ນແຂວງ.

➤ ສຳລັບຂໍ້ສະເໜີທີ່ຕິດພັນກັບການປັບປຸງບັນຊີຄວບຄຸມ ແລະ ນິຕິກຳທີ່ຕິດພັນ ແມ່ນເຫັນດີຕາມຕໍາຕອບຂອງຕາງໜ້າ ຈາກກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ. ພ້ອມກັນນັ້ນ ກໍ່ຈະໄດ້ມີການປະເມີນຄືນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄຳສັ່ງເລກ ທີ 02 ແລະ 03 ຂອງນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ເພື່ອປັບປຸງໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບສະພາບແວດລ້ອມການລົງທຶນ ແລະ ການດຳ ເນີນທຸລະກິດ ຢູ່ ສປປ ລາວໃຫ້ດີຂຶ້ນ.

iii. ຄຳເຫັນແລກປ່ຽນ ເພື່ອປັບປຸງກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໃນຕໍ່ໜ້າ:

➤ ລັດຖະບານ ຍືນຍັນ ແລະ ຖືວ່າກົນໄກ ກອງປະຊຸມທຸລະກິດ ເປັນເວທີໜຶ່ງທີ່ສຳຄັນ ໃນການປຶກສາຫາລື ແລະ ແລກປ່ຽນຄຳເຫັນ ກ່ຽວກັບນະໂຍບາຍ, ລະບຽບການ ແລະ ການເຄື່ອນໄຫວຕົວຈິງ ທາງດ້ານເສດຖະກິດ, ການຄ້າ, ການລົງທຶນ ແລະ ການເຄື່ອນໄຫວທຸລະກິດ. ພາກທຸລະກິດ ເປັນຮຸ້ນສ່ວນທີ່ສຳຄັນ ຂອງລັດຖະບານ ໃນການພັດທະນາ ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແຫ່ງຊາດ. ດັ່ງນັ້ນ, ຈຶ່ງຄວນສືບຕໍ່ຮັກສາ ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍກົນໄກ ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໃຫ້ ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ. **ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ສະເໜີໃຫ້ແຕ່ລະພາກສ່ວນ ເອົາໃຈໃສ່ຄື:**

– **ພາກລັດ:** ໃຫ້ສ້າງຂໍ້ຕົກລົງວ່າດ້ວຍກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຂຶ້ນ ເພື່ອກຳນົດແຈ້ງ ກ່ຽວກັບ ພາລະບົດບາດ, ໜ້າທີ່ ຂອບເຂດສິດ, ຄວາມຮັບຜິດຊອບ, ກົນໄກການປະສານງານ ແລະ ແບບແຜນວິທີເຮັດວຽກ ຂອງແຕ່ລະພາກສ່ວນ ທັງພາກລັດ ແລະ ທຸລະກິດ ເຊິ່ງເປັນວຽກທີ່ຈະຕ້ອງເລັ່ງປະຕິບັດ ເພື່ອເປັນບ່ອນອີງໃນການເຄື່ອນໄຫວ ພາຍຫຼັງ ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຄັ້ງທີ 14. ຄຽງຄູ່ກັບການສ້າງຂໍ້ຕົກລົງດັ່ງກ່າວ, ຕ້ອງໄດ້ຍົກສູງຄວາມຮັບຜິດຊອບ ໃນ ການປະຕິບັດໜ້າທີ່ ແລະ ຂອງຕົນ, ໂດຍສະເພາະການແກ້ໄຂບັນຫາ ແລະ ຂໍ້ຄົງຄ້າງ. ການຍົກສູງຄວາມຮັບຜິດ ຊອບ ໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ ມີຄວາມສຳຄັນທີ່ສຸດ.

– **ພາກທຸລະກິດ:** ປີນີ້ ເປັນປີທີ່ ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ (ສຄອຊ) ຈະໄດ້ເປີດກອງປະຊຸມ ໃຫຍ່ຂອງຕົນ. ດັ່ງນັ້ນ, ສຄອຊ ຊຸດປະຈຸບັນ ຄວນທົບທວນ, ຄົ້ນຄວ້າ, ປຶກສາຫາລື ແລະ ຖອດຖອນບົດຮຽນ ການນຳພາ ແລະ ການເຄື່ອນໄຫວຂອງຕົນ ໃນໄລຍະ 3 ປີຜ່ານມາ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄຳລັດ ເລກທີ 237/ນຍ. ໃຫ້ ສຄອຊ ເອົາໃຈໃສ່ໃນການເບິ່ງບັນຫາໃຫ້ເລິກເຊິ່ງ ທັງດ້ານດີ ແລະ ຕັ້ງໜ້າ, ດ້ານອ່ອນ ແລະ ຂໍ້ຄົງຄ້າງ, ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້ ເພື່ອຈະສາມາດປັບປຸງ, ສ້າງການຫັນປ່ຽນໃໝ່ ແລະ ພັດທະນາ ສຄອຊ ໃຫ້ມີ ຄວາມເຂັ້ມແຂງ:

- ສະເໜີໃຫ້ຄະນະບໍລິຫານງານ ສຄອຊ ເອົາໃຈໃສ່ ປຸກລະດົມ-ເຕົ້າໂຮມ ຄວາມສາມັກຄີ, ການມີສ່ວນຮ່ວມ ການປະກອບສ່ວນ ແລະ ຄວາມເສຍສະຫຼະ ໃນການນຳພາ ແລະ ການປະຕິບັດໜ້າທີ່ເປັນຕົວແທນ ຂອງ ສະມາຄົມທຸລະກິດ ແລະ ຜູ້ປະກອບການ ໃນທົ່ວປະເທດ ໃຫ້ດີທີ່ສຸດ.

- ສະເໜີໃຫ້ບັນດາສະພາການຄ້າຕ່າງປະເທດ ປະຈຳລາວ ສືບຕໍ່ເຄື່ອນໄຫວ ແລະ ປະກອບສ່ວນຊຸກຍູ້ ແລະ ໃຫ້ຄຳຄິດຄຳເຫັນ ໃນການພະຍາຍາມ ຂອງລັດຖະບານ ແລະ ສຄອຊ ທີ່ຈະປັບປຸງກົນໄກກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໃຫ້ເປັນເວທີທີ່ສາມາດສ່ອງແສງບັນຫາ, ລະດົມແນວຄິດ ແລະ ສະເໜີວິທີການ ເພື່ອປັບປຸງສະພາບແວດລ້ອມ ໃນການເຄື່ອນໄຫວເສດຖະກິດ, ການຄ້າ, ການລົງທຶນ ແລະ ການດຳເນີນທຸລະກິດ ຢູ່ ສປປ ລາວ ໃຫ້ນັບມື້ນັບດຶງດູດ ແລະ ສະດວກ ຕໍ່ການດຳເນີນທຸລະກິດ ຂອງຜູ້ລົງທຶນ ແລະ ນັກທຸລະກິດທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ.
- ຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ: ໂດຍສະເພາະກໍ່ແມ່ນບັນດາປະເທດເພື່ອນມິດ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ທີ່ເຄື່ອນໄຫວຢູ່ ສປປ ລາວ ມີບົດບາດສຳຄັນທີ່ສຸດ ຕໍ່ການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຂອງ ສປປ ລາວ. ນັບແຕ່ຈຸດເລີ່ມຕົ້ນ ຂອງກົນໄກກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ໃນປີ 2005, ຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ ໄດ້ເປັນຜູ້ໃຫ້ຄຳຄິດເຫັນ ແລະ ສະໜັບສະໜູນ ກົນໄກດັ່ງກ່າວ. ເຖິງວ່າກົນໄກນີ້ຖືກຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາຫຼາຍປີ ແຕ່ກໍ່ຍັງບໍ່ທັນມີຄວາມເຂັ້ມແຂງເທົ່າທີ່ຄວນ. ດັ່ງນັ້ນ ເພື່ອສືບຕໍ່ສ້າງກົນໄກນີ້ ໃຫ້ມີຄວາມເຂັ້ມແຂງ, ສ້າງໃຫ້ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ກາຍເປັນເວທີປຶກສາຫາລືພາກລັດ ແລະ ທຸລະກິດ ທີ່ມີປະສິດທິພາບ, ປະສິດທິຜົນ ແລະ ມີຄວາມຍືນຍົງ, ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ສະເໜີໃຫ້ຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ ສືບຕໍ່ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນ ກົນໄກດັ່ງກ່າວໄປຕື່ມອີກ ແລະ ມີສ່ວນຮ່ວມ ໃນການສະເໜີຄຳຄິດເຫັນ ໃນການປັບປຸງກົນໄກດັ່ງກ່າວ ໃຫ້ເປັນເຈົ້າຕົນເອງ, ກຸ້ມຕົນເອງ ແລະ ສາມາດສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງດ້ວຍຕົນເອງ ນັບມື້ນັບຫລາຍຂຶ້ນ ໃນອານະຄິດ.

ໃນຕອນທ້າຍຂອງກອງປະຊຸມ ທ່ານ ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ, ໄດ້ກ່າວຂອບໃຈ ຕໍ່ກອງເລຂາກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ ຂອງ ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳ ແຫ່ງຊາດລາວ ແລະ ຈຸດປະສານງານພາກລັດຂອງ ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ, ຕໍ່ການກະກຽມຮອບດ້ານ ແລະ ການຈັດກອງປະຊຸມດ້ວຍຜົນສຳເລັດ, ພ້ອມທັງກ່າວຂອບໃຈ ຕໍ່ປະເທດ ອິດຕະຕາລີ, ໄອແລນ, ສະຫະລັດອາເມລິກາ ແລະ ທະນາຄານໂລກ ທີ່ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນ ໂຄງການ LCT ທີ່ເປັນຜູ້ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນຫຼັກ ຕໍ່ວຽກງານການຄ້າ ແລະ ການພັດທະນາພາກເອກະຊົນຢູ່ ສປປ ລາວ ລວມທັງຂະບວນການປຶກສາຫາລື ພາຍໃຕ້ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວຕະຫຼອດມາ. ຫຼັງຈາກນັ້ນ ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ໄດ້ກ່າວປິດກອງປະຊຸມ ຢ່າງເປັນທາງການ. ກອງປະຊຸມໄດ້ປິດລົງໃນເວລາ 12:30 ໂມງ ຂອງວັນດຽວກັນ.

ບັນທຶກໂດຍ  
ກອງເລຂາກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ

ຄະນະຊີ້ນຳກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ

ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ  
ລັດຖະມົນຕີ



ໄມະໄລທອງ ກິມມະສິດ

ສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກຳແຫ່ງຊາດ  
ປະທານ



ອຸເດດ ສຸວັນນະວົງ